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سلام بر دوســتان حقیقت -- راستش را 
بگویم وقتی کسی از دوستان به بنده زنگ 
می زند تا به نوعی مفتخــر به لباس داوری 
کتــاب، فیلمنامه و یا فیلم شــوم بســیار 
بخود می لرزم. چرا من؟ و بــه چه جرئتی 
این داوری را قبول کنم؟ همیشــه در مورد 
فیلم های مستند ترس قبول کمتری دارم 
نه از بــاب قبولی خود بلکــه چون فرصت 
استثنایی بدست می آورم تا با عقل خلوت 
کنم و ببینم آنچه را که در طی ســال هرگز 
موفق به دیدارش نخواهم شد و با صداقت 
نیز بگویم که یک صدم ایــن احترام را برای 
سینمای داســتانی در دلم مفروض ندارم. 
چــرا؟ نمی دانم. شــاید بخاطــر آنکه در 
سینمای مستند با هرچه روبه رو شوی باز 
با جزئی از واقعیت ملهم از منشور حقیقت 
روبه رو هســتی و برعکس در ســینمای 
داستانی بیشتر و بیشتر با دروغی نخ نما از 
واقعیت که اکثرا فقط وقت و شــعورت را به 
بازی می گیــرد. در این جشــنواره حدود 
ده شــبانه روز به تماشــای آثار نشستیم و 
از دیگران یاد گرفتیم که چگونه بســازیم 
و یا نسازیم. به ساز کوکشــان و فیلمشان 
ذهنمان را مهار حقیقت کرده و یا برعکس 
اسب سرکش روحمان را بتاخت دراوردیم.  
اینکه فیلم ها چگونه بوده اند را خود خواهید 
دید ولی اینکه فیلم ها چه بر جان ما و شما 
خواهند کرد را بعدترهــا متوجه خواهید 
شــد.  تعدادی بودند که از ســر ســیری 
ساخته شده که به شوخی استاد جهرمی را 
مزاح می کردیم که ســریع تر کتابی درباب 
»خدمت و خیانت دوربین هــای ویدئو به 
سینمای جهان« بنویسد و یا نظریه جناب 
ابوطالب همیشــه خندان که فیلم در سه 
دقیقه اول شأنیت خود را بروز می دهد که 
خوب اســت یا بد و یا رامین خان حیدری 
فاروقی که با دقت کلاســیک خود به بحث 
در مورد هــر فیلم می پرداخــت تا حقی از 
کسی ضایع نشــود و محمد شیروانی عزیز 
که با انصاف تمام ســعی بر تفاهم منطقی 
نظرات داشت و استاد مقدسیان که با گفتن 
عسل به استاد جهرمی  خستگی از تنمان 
بدر می کرد و مرد پــر دقت جمع مصطفی 
رزاق کریمی که در تاریکی سالن نمایش نیز 
از نوشتن نکات باز نمی ایستاد.  چند فیلم را 
رخصت خواستیم تا برای مسئولین مملکت 
کپی کرده و فرستاده شود تا شاید همچون 
ما آتشی برجانشــان بیفتد و کاری انجام 
دهند درجهت رفع و یا ایجــاد؛ که بماند تا 
انجام. به هرحال در این نه روز و نه شب خدا 
جمعی نشســتند و بدور از خط کشی های 
احمقانه بیرون، انصاف و سوادشان را ترازو 
قرار دادند. حتما قصور وجــود دارد ولی نه 
به نیتی بلکه به نســیانی. به هرحال انصاف 
در آن اســت که مــا داوران که خــود این 
آیین را برگزیدیم را نیز به داوری منصفانه 
دیگرانی ســپارند تیغ نقد به دست؛ قبول؛ 
پس گردنمان نیز از مو باریک تر.ولي یکي از 
دوستان داور دوروز پس از اتمام داوري برایم 
چنین پیامک فرستاد : »سلام حبیب جان 
.همنشینی با شما دوســتان به من خیلی 
خوش گذشت .گمانم بهشت برای ما جایی 

شبیه اینجا باشد. یاحق.«
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که در زمان ســاخت این فیلم در تبریز مردم وقتی 
متوجه موضوع آن شــدند که در ارتباط با ستارخان 
اســت با جان و دل به ما کمک کردند. در ضمن این 
فیلم به دلیل جراحی که من مجبور شــدم بر روی 
گردنم انجام دهم نزدیک به شــش مــاه عقب افتاد 
که در این رابطه مرکز گســترش سینمای مستند و 

تجربی با من بسیار همکاری کرد. 

  هنر سردار ملی
سام سردارملی نواده ستارخان نیز در آیین گشایش 
جشــنواره ســینما حقیقت حضور پیدا کرد و گفت: 
»می دانیم که معنی هنر کاری اســت که درســت، 
ماهرانه و زیرکانه انجام شود. ســتارخان هنرمندانه 
کار خود را در مســیر حفظ میهن انجــام داد. زمانی 
که فردی از سوی کنســول روس نزد وی آمد و پرچم 
روس را به او داد و گفت: می خواهم برایتان امان نامه 
بگیرم تا زیر پرچم ما در امان باشــید وی نپذیرفت و 
گفت: من می خواهم هفت دولت زیر پرچم اســام 
بیایند. وی در ادامه افــزود: زمانی که در یک نبرد 11 
ماهه تبریز محاصره شد، ســتارخان در این شرایط با 
نفراتی کم ایســتادگی کرد و ذره ای از حق ملی خود 
و کشورش کوتاه نیامد. این فیلم نتیجه الهام گرفتن 
از صفات ستارخان است. صفاتی همچون شجاعت، 
شــهامت و جوانمردی، البته همانطور که می دانید 
فیلم با خالقــش رابطه مســتقیم دارد. در آخر فقط 
یک جمله می گویم زنده باد مرام ســتارخان، زنده باد 

آذربایجان و زنده باد ایران. «

   میراث مجید بعد از موگادیشو
 در ادامــه  مصطفــی آتش مــرد، کارگــردان فیلم 
»میراث مجید« هم توضیحاتــی درباره این فیلم داد 
و گفت: »اولین بار اســت که فیلم من در جشــنواره 
سینما حقیقت پذیرفته می شــود این فیلم در ابتدا 
قرار بود سفارشــی ســاخته شــود. اما زمانی که با 
دانشجویانی که با این شهید در ارتباط بودند روبه رو 
شــدم، متوجه عاقه آن ها به وی شدم که باعث شد 
این فیلم را با نگاه ویژه تری دنبال کنم و بسازم. فیلم 
دیگری به نام »موگادیشــو« دارم کــه دلیل قوانین 
موجود در این دوره در جشنواره نتوانست به نمایش 
در بیاید. این فیلم در شــراط ســختی در ســومالی 
ساخته شد و همچنین یک ماه پیش جایزه جشنواره 
الجزیره را دریافت کرد. تنها خواهش من این اســت 
که حداقل در بخش جنبی نمایش داده شــود. زمان 
اصلی این فیلم می تواند از ۲۲ دقیقه بیشتر شود؛ اما 
به دلیل اینکه باید به جشــنواره می رسید نتوانستم 
بخش هایی را که عاقه مند بودم نمایش داده شــود 

در آن بگنجانم.«

آغاز     پر   برکت
هشتمین جشنواره  فیلم حقیقت  با مراسمی  صمیمی و با رونمایی از 

مستند های عیار مشروطه و میراث مجید در سینما فلسطین کلید خورد

یکشنبه ساعت 9 صبح، ســینما فلسطین، 
ســالن شــماره دو؛ همه چیز برای آغاز بزم 
بزرگ مستندسازان فراهم است. اینجا محل 
برگزاری آیین گشــایش هشتمین جشنواره 
بین المللی سینماحقیقت است. جشنواره ای 
که بــا حضور مستندســازان، مدیــران  و 

علاقه مندان سینمای مستند آغاز به کار کرد.

  جشنواره هشتم با یاد شهدا
  ســید محمدمهدی طباطبایی نژاد دبیر جشنواره 
و مدیر مرکز گســترش سینمای مســتند و تجربی 
تنها ســخنران این آیین مختصر بود که در سخنانی 
گفت: »خوشــحالیم که هشــتمین دوره جشنواره 
بین المللی ســینما حقیقت در چنین روزی با فیلم 
مســتند »عیار مشروطه« آغاز می شــود.« به گفته 
طباطبایی نژاد همزمان با این مراسم ۱۲۰ فیلمساز 
هم در کارگاه های جشــنواره واقع در فرهنگستان 
هنر حاضر شــدند تا فعالیــت کارگاه های تخصصی 
این دوره هم رســمیت پیدا کند. »عیار مشروطه« 
مستندی به مناســبت یکصدمین سالگرد شهادت 
ســتارخان بود که با حضور نواده این ســردار ملی 
رونمایی شــد. به گفته مدیرعامل مرکز گســترش 
ســینمای مســتند و تجربی؛ »عیار مشــروطه از 
تولیدات مرکز است و می توان گفت که مناسب ترین 
انتخاب بود تا در اولین روز از آغاز جشنواره به نمایش 
در بیاید.« فیلم مســتند »میراث مجید« نیز دیگر 
فیلمی بود که در سئانس افتتاحیه جشنواره هشتم 
روی پرده رفت. فیلمــی که طباطبایی نــژاد آن را 
»فیلمی احساســی در ارتباط با شهدای هسته ای« 
توصیف کــرد و اظهارامیدواری کــرد نمایش این 
فیلم در کنار »عیار مشــروطه« موجبات برکت این 

جشنواره را فراهم آورد.

 چرا »عیار مشروطه«؟
یارمحمدلو کارگردان فیلم مستند »عیار مشروطه« 
نیز در ابتدای این مراســم گفــت: »خیلی عادت به 
حرف زدن ندارم و بیشتر مشغول فیلمسازی هستم 
و حرف هایم را در آنجا می زنم؛ اما تشکر ویژه ای دارم 
از دبیر جشنواره و بسیاری از دوستان دیگر که ما را 
در ساخت این مجموعه یاری کردند.« وی در ادامه 
گفت: » زمانی که ســتارخان به پیروزی رســید در 
خواســت کرد که زمینی را به او بدهنــد تا در آنجا 
مشغول کشــاورزی شــود و گفت: هر موقع هم که 
لازم شــد دوباره برمی گردم و در این مسیر حرکت 
خواهم کــرد. از نظر اخلاقی او دنبال جــاه و مقام و 
منفعت طلبی نبود این یعنی عیار مشروطه. یکی از 
نکاتی که برای من بســیار با اهمیت اســت این بود 
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جشنی که نکوست!
   باورکنید، باورش ســخت بــود. اگر دیروز و 
بی خبر از همه جا مسیرتان به سینما فلسطین 
می افتاد و در جریان برگزاری جشنواره سینما 
حقیقت قرار می گرفتید به ســختی می شــد 
مجابتان کرد که تازه روز نخســت جشنواره 
اســت. هم میزبان و هم مهمــان کاملًا جدی 
پیگیر برنامه هــا بودند و بازار نشســت ها و 
گعده های پراکنده در گوشــه و کنار ســینما 
فلسطین خیلی زود گرم شد. اگر این نخستین 
روز و کیفیت اســتقبال از آن را به حکم عید و 
بهار سال نوی ســینمای مستند بگیریم شاید 
بتوان حکم کرد که این سال می تواند سالی نکو 

برای همه باشد.

مراســم افتتاحيه براي فيلم هــا از ايده هاي 
بكر و جذابي اســت كه امســال در جشنواره 
هشتم شاهدش هســتيم. روز گذشته »عيار 
مشــروطه« در برنامه اي ويژه رونمايي شــد 
كه جزئياتش را در صفحــه2 خوانديد. ديگر 
ويژگي چشــنواره هشــتم برپايي افتتاحيه 
براي فيلم ها قبل از نمايش آن ها است. نمونه 
آن ابتدا توسط انجمن منتقدان در جشنواره 
فيلم فجر كليد زده شــد و حالا توســط اين 
انجمن در جشنواره سينماحقيقت بار ديگر 

اجرايي شده.
 عوامل فيلم پيــش از نمايش چنــد دقيقه 
روي سن مي آيند و چند كلامي درباره فيلم 
حرف مي زنند؛  گاه كاملا جدي و رســمي و 
گاهي همراه با شوخي. هدف خوشامدگويي 
و تشــكر از كساني اســت كه آمده اند فيلم را 
ببينند. روز گذشته محمدحسين جعفريان 
به دعــوت مازيار فكري ارشــاد روي ســن 
سالن سالن سينما فلســطين آمد و دقايقي 
از فيلمش گفت كه شرحش را در صفحه آخر 

مي خوانيد. 

ترکیب فیلم های مســتند روز نخست 
جشنواره شــاید خیلی ویژه بود که تنور 
جشنواره را در همین گام نخست حسابی 
گرم کرد. به ویژه کــه چند فیلم خاص به 
طور ویژه مورد توجــه علاقه مندان قرار 
گرفتند و شاهد ازدحام جمعیت در سالن 
نمایش فیلم ها بودیم. ســانس ساعت 
16 و اکران دو مستند »لیر« و »خرابات« 
را می تــوان نقطه آغاز ایــن اوج گیری 
دانســت. به خصوص مستند »خرابات« 
که با موضوع تصوف و عرفان های کاذب 
توجه بسیاری را به سمت خود جلب کرد 
و با تشــویق و واکنش نثبت مخاطبان 
مواجع شد. اما سانس بعدی با اکران هم 
زمان دو فیلم »گزارش یک بازپرس« در 
سالن اصلی و »چه کسی ما را کشت« در 
سالن شماره 3 شرایط ویژه تری پیدا کرد. 
فیلم تازه محسن خانجهانی که امسال با 
دو فیلم در جشنواره حاضر است اگرچه 
مانند آثار متأخرش رنگ و بوی سیاسی 
نداشــت؛ اما بازهم مــورد توجه قرار 
گرفت. محمدحســین جعفریان هم که 
آنقدر مخاطب رسانه ای و غیررسانه ای 
دارد که بخواهند ببنند چه مســتندی 
را به جشــنواره ارائه کرده است. این اما 
نقطه پایان منوی متنوع روز نخســت 
نبود. »قاشــق«، »ملاقات با داعش« و به 
خصوص »شش قرن و شش سال« هم از 

فیلم های جذاب روز اول بودند.

 یک منوی متنوعتكرار يك ايده خوب

 یکی از اتفاقات ویژه هشــتمین جشــنواره 
ســینما حقیقت، فعال شــدن و رونمایی از 
ســایت جدید »ســینماحقیقت« است که 
مستقل از ســایت های خبری مرکز گسترش 
ســینمای مســتند و تجربی که پیش از این 
اخبــار مرتبط با کلیــه تحولات ســینمای 
مســتند اعم از جشنواره ســینماحقیقت را 
در طول سال پوشــش می دادند به پایگاهی 
بــرای ارتبــاط مســتمر مستندســازان و 
علاقه مندان ســینمای مســتند با جشنواره 
فیلم »ســینما حقیقــت« تبدیــل خواهد 
 شــد. ســایت »ســینما حقیقت« به آدرس

روزهــا  ایــن   /http://irandocfest.ir  
گام های نخســت فعالیت را طی می کند؛ اما 
از همین امروز هــم می توانیــد از طریق این 
ســایت به صورت آنلاین در جریــان اخبار و 
تحولات هشــتمین جشــنواره قرار بگیرید. 
نکته جالب درباره این ســایت این اســت که 
من بعد ازاین مستندسازان می توانند نه فقط 
در ایام برگزاری جشــنواره که در طول سال 

با جشنواره سینما حقیقت در ارتباط باشند. 

 آنلاین با سینماحقیقت 

 گونه شناسی فیلم مستند
آئین رونمایی از کتاب »شکل شناسی و 
گونه شناسی فیلم مستند« از این صاحب 
نظر پیشکسوت، امروز ساعت 18 در سالن 
شماره 3 سینما فلسطین برگزار می شود.

 بازگشت با چنارستان
این مستندساز جوان با »چنارستان« به 
جشنواره سینما حقیقت آمده  و فیلمش 
امروز  در سئانس ساعت 20 سالن اصلی 
فلسطین نمایش داده می شود.

 صمیمانه با استاد
 از برنامه های جنبی جشنواره هشتم دیدار با 
مستندسازان و پژوهشگران است. امشب در 
نخستین نوبت آن می توانید ساعت 19:30 
به گفتگو با دکتر اکبر عالمی  بنشینید.
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   خوزه کوئن: بحران شــدید آب در کشــور 
من یک واقعیت اســت و من با این فیلم مستند 
تلاش کرده ام به نوعی مردم تمام کلانشــهرها 
را که در ارتباط مستقیم با این معضل هستند با 
واقعیت ها آشنا کنم. مردم نسبت به این موضوع 
ناآگاه هستند و به همین دلیل از همه می خواهم 
که مطالعه شــان را در این زمینه افزایش دهند. 
ما در پروســه ســاخت این فیلم مستند تلاش 
کردیم تمــام تصاویرمــان را زمینــی بگیریم 
اما برای تکمیل و نشــان دادن عمــق فاجعه از 
تصاویر هوایی هم استفاده کرده ایم. نکته بسیار 
مهم برای ما این بود که نخواســتیم دولت را در 
مواجه با کنترل بحران آب ناتوان نشان دهیم و 
به همین دلیل به این نتیجه رسیدیم که آن ها را 

در ساخت فیلم با خودمان همرا کنیم.
    شــاهین امین: در این مســتند شــاهد 
پلان های خوب و زیبایی هســتیم که حاصل 
کار و نــگاه درســت کارگــردان اســت. اما 
مهم ترین نکته در این مســتند دادن امید به 
مردم شــهر در مواجه با بحران اســت چرا که 
معتقدم فیلمســاز علاوه بر نشان دادن بحران 
شــدید راهکار و وحدت را در از بین بردن آن 
به خوبی نشان داده اســت. استفاده درست از 
موسیقی و ریتم خوب تدوین از دیگر امتیازات 
این فیلم مســتند اســت که به جذابیت های 

بصری موجود در فیلم افزوده است. 

   آرش اسحاقی: متإسفانه بــه دلیل وجود 
خط قرمزها مجبور شدم بخشی از پلان های 
فیلم را حذف کنم. فیلمی  که شش سال برای 
ســاخت آن زمان صرف کرده ام. برای این که 
به گروه ها و فرقه های مختلف نزدیک شــوم 
تا برای فیلمبرداری به بنده و گروهم اعتماد 
کنند شرایط ســختی را تحمل کردم. توجه 
داشــته باشــید که فیلم تریبون من نیست 
تا بخواهم نظرم را در ارتباط با این مســائل 
عنوان کنم اما به عنوان یک شهروند معمولی 
این نوع کشــش ها را در برخی افراد جامعه ام 
نوعی بیماری می دانم. با راش های این فیلم 
می توان چندین مســتند دیگر ساخت اما به 
لحاظ داشــتن محدودیت نمی توان از آن ها 
اســتفاده کرد. اصــلًا علاقه ای بــه گرفتن 
پلان هایی ندارم که شــبیه به گزارش شود 
و فیلم را از شرایط مســتندگونه خود خارج 

کند. 
   شــاهین امین: انصاف کارگــردان در 
پرداخت به موضــوع فرقه هــای مختلف را 
مهمترین ویژگی می دانم. ســاختن چنین 
فیلمی  با توجه به خــط قرمز هایی که وجود 
دارد بسیار سخت است اما اسحاقی با رعایت 
این شــرایط توانســته با رعایت این خطوط 
منصفانه گروه فرقه های مختلف که در حال 

حاضر 36 فرقه  است به تصویر بکشد. 

  محمــود یارمحمدلو: قبــل از این فیلم 
شخصاً نمی دانستم که حتی قبر ستارخان در 
کجا واقع شده است اما به آرامی  با ویژگی های 
وی و همچنین آنچــه در جریان تلاش های 
او در راه آزادی اتفاق افتاده بود آشــنا شــدم. 
هیچ گونه فضاسازی در جهت اسطوره سازی 
ســتارخان در فیلم انجام نــداده ام. امیدوارم 
شــرایطی فراهم شــود تا به معرفی کار های 
دیگری که ستارخان برای این سرزمین انجام 

داده است بپردازیم.
  شــاهین امین: اینکــه فیلم به ســمت 
اسطوره ســازی نرفته اســت را می توان نقطه 
ضعف آن دانســت چراکه معتقدم ما امروز نیاز 
داریم به سمت اسطوره سازی در سینما حرکت 
کنیم. باید افراد بزرگ جامعه را برجسته کنیم. 
دیگر زمان آن رســیده که به جای اسطوره های 
غربی همانند »بت من« و »هری پاتر« که مردم 
به راحتی آن ها را می شناســند ما اسطوره های 

خودمان را به تصویر بکشیم .
  سامی  ســردار ملی)نواده ستارخان(: 
واقعــا از همه می خواهیــم بیــش از این به 
فعالیت هایــی که جدم انجــام داده بپردازند 
اظهار و امیدوارم که این مستند تلنگری برای 
سایر مسئولین در این زمینه شود تا گام های 
بزرگ تــری در عرصــه ســینما و تلویزیون 

برداشت. 

 شــهروز توکل:  این مســتند بخشی از 
یک مجموعــه به تهیه کنندگــی مونا زندی 
و موسســه رســانه های تصویری بــود. ۱۰ 
مستندســاز از ۱۰ اســتان راجع به مداحی، 
مستند ســاختند. در حقیقت تعریف پروژه 
به تصویر کشــیدن مداحی در نقاط مختلف 
ایران بود و نمی توانســتیم فقط یک موضوع 
را محور قرار دهیم و آن را پیش بریم. تصمیم 
داشتم فیلمی بسازم که اگر شخصی راجع به 
مداحی احتیاج به اطلاعات داشــت، با دیدن 
آن به یک نتیجه گیری کامل برســد اما تنوع 
لحن مداحی در اصفهان به عنوان شهری که 
مکتب مداحی دارد، کار بســایر سختی بود. 
ضمن اینکه در پرداخت شخصیت ها دوست 

نداشتم کاراکتری عصا قورت داده بسازم!
  شاهین امین: فیلــم سعی می کند ترتیب 
مراســم ده روز محرم را با روایتی از مداحی 
مربوط به منطقه بــه تصویر بکشــد و نکته 
جذاب آن تاکید فیلمساز بر آئین ها و اتفاقات 
مداحی در ایام محرم است که به تفکیک بیان 
می کند. نکته اصلی این جاســت که به دلیل 
روایت موازی چند موضوع، ســوژه اصلی گم 
می شود. متاسفانه با استفاده از این تکنیک، 
تعداد زیــادی موضوع را در قالــب یک فیلم 
حیف شــده در حالیکه با تمرکــز روی یک 
موضوع واحد تکلیف مخاطب مشخص است. 

جایخالیاسطوره
 در نخستین روز جشنواره سه فیلم  با حضور کارگردانان و منتقدین 

مورد نقد و بررسی قرار گرفتند

Film Review 
Meetings
The review meeting of the 
festival’s first day was held 
by the presence of Shahin 
Amin, the film critic. One 
of the meetings was held 
in the absence of Mehrzad 
Danesh, as film critic. The 
meeting was focused on re-
viewing “H2O Mx” by Jose 
Cohen, Mexican director. 
He mentioned water scar-
city as the main subject of 
his film, the current issue in 
his own country and other 
metropolitan areas around 
the world. ‘Kharabat’ by Ar-
ash Es’haghi and ‘The Con-
stitutional Hero’ by Mo-
hamoud Yarmohammdlou 
were also reviewed yester-
day. Amin emphasized that 
‘Kharabat’ studies various 
sects fairly. 

H2O mx 
    کارگردان: خوزه کوئن

    موضوع مستند: محیط زیست
   مجری کارشناس:  کیوان کثیریان

   منتقد مهمان: شاهین امین

 خرابات
    کارگردان: آرش اسحاقی

    موضوع مستند: عرفان های کاذب
   مجری کارشناس:  کیوان کثیریان

   منتقد مهمان: شاهین امین

 عیار مشروطه
    کارگردان: محمد یارمحمدلو

    موضوع مستند: تاریخ سیاسی
   مجری کارشناس:  کیوان کثیریان

   منتقد مهمان: شاهین امین

 بلاکشان
    کارگردان: شهروز توکل

    موضوع مستند:  عاشورا 
   مجری کارشناس:  کیوان کثیریان

   منتقد مهمان: شاهین امین
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    مایکل مور مستندساز نیست!اصل     مطلب
 همیشه یکی از نکات داغ در اظهارات یک کارشناس موضع گیری صریح او درباره یکی دیگر 
از چهره های شاخص عرصه فعالیتش محسوب می شود. از این نظر کارگاه تخصص ترولس 
لی در جشــنواره هشــتم هم خالی از نکته داغ نبود چرا که او در بخش پایان صحبت هایش 
گفت: »افراد کمی در ارتباط با گونه »فیلم-مقاله« تعریف داده اند اما علاقه مندم اشاره کنم 
که مایکل مور در این زمینه »فیلم-مقاله نویس« نیست. در جشنواره ای زمانی که خواستیم 
با وی صحبت کنیم اطرافیانش تقاضای مبلع سه الی چهار هزار دلاری داشتند آنها افرادی 

با هویت جعلی هستند که نمی توان به آن ها مستندساز گفت.«

    کارگاه صبح| ایجاد شرایط برابر در تلویزیون ها جهانی
 ترولس لی در آغاز بحث خود تعاریف مختلفی از گونه مستند 
)فیلم-مقاله( ارائه کرد و با معرفی مستندساز مشهور کریس 
مارکر و مروری بر آثــار وی گفت: »مســتند »یک پوزخند 
بدون گربه« فیلمی اســت که در آن تقریبــاً تمام انقلاب ها 
به تصویر کشــیده شــده که یکی از آن ها انقلاب جمهوری 
اسلامی ایران است که در 3۰ سال پیش صورت گرفته است. 
نام این فیلم برگرفته از شــخصیت »گربه« در رمان »آلیس 
در سرزمین عجایب« اســت و به جنبش های سوسیالیستی 
در ۱۹6۸ اشــاره دارد و حرف های خود را در پس خنده این 
گربه پنهان کرده و از آن به عنوان کنایــه از آنچه که قرار بود 
اتفاق بیافتد و آنچه که امروز هستیم استفاده می کند. ترولس 

لی در ادامه با اشــاره به اینکه مردم ایران خودشان انقلاب را 
تجربه کرده اند و در نتیجه درباره این فیلم و فیلم هایی از این 
دست می توانند احساسشان را بیان کنند گفت:» فیلم های 
کریس مارکر را می توان بــه لحاظ تاریخ نــگاری تصویری 
بررسی کرد، مثلًا صحنه ای که شاه ایران را در میان  دیگران 
نشان می دهد به گونه ای سوال های مختلفی را برای مخاطب 
در  درباره دلایــل و چگونگی خیزش مردم بــرای انقلاب  به 
وجود مــی آورد. وی در ادامــه با نگاهی انتقادی نســبت به 
رویکرد برخی رســانه های جهان گفت: »در تلویزیون های 
جهان ما باید شرایط برابر برقرار باشــد تا صدای همه به یک 
اندازه به گوش برســد اما این شــرایط وجود ندارد. مثلًا در 
ارتباط با مردم فلسطین این اتفاق بســیار به چشم می آید و 

فيلمسازیباصدایبمب!
در نخستین کارگاه جشنواره هشتم فیلم حقیقت ترولس لی مستند ساز نروژی نکات 

جالبی در خصوص مقوله فیلم-مقاله گفت

    موضوع کارگاه:  مستند فیلم-مقاله
    مهمانان:  ترولس لی/نویسنده،کارگردان و مستند ساز نروژی

  روز نخست کارگاه های تخصصی هشتمین جشنواره »سینماحقیقت« به نام ترولس لی به ثبت رسید. نویسنده کارگردان 
و مستندساز باسابقه ای که در کارنامه خود تجربه همکاری با رسانه های معتبر بسیاری دارد و خود فارغ التحصیل رسانه و 
فلسفه است. لی در اولین روز آغاز به کار کارگاه های تخصصی »سینماحقیقت« در قالب دو نشست صبح و عصر پیرامون 

»فیلم-مقاله« تجربیات حرفه ای خود را مستندسازان ایرانی حاضر در نشست در میان گذاشت. 

علی اکبر دهبانی
Dehban.cinema@.com

من علاقه دارم فیلمی در ارتباط با مردم فلسطین بسازم تا به 
آن ها فرصت صحبت کردن دهم.

   کارگاه عصر| فیلم هایی که تاریخ انقضا دارند
ترولس لی عصر دیروز و در دومین کارگاه تخصصی با موضوع 
»فیلم-مقاله« با محمدرضا فرزاد دیگر کار شناس این حوزه 
همراه بود. لی در ابتدای جلسه در ارتباط با تفاوت های مقاله 
یا متن با فیلم صحبت کرد و گفــت: » در یک فیلم ما توانایی 
کات زدن داریم و همچنین ایجاد برقراری عواطفی که مورد 
نظر ما است این ها توانایی هایی که سینما در ذات خود دارد. 
می توان این گونه گفت کــه در این نوع فیلم هــا بار معنایی 
تصویر به مراتب از صدا و یا متن بیشــتر است و گاهی اوقات 
شاهد این موضوع هســتیم که یک فریم از تصویر معنای به 
مرتب کامل تــری را از متن به مخاطــب منتقل می کند. لی 
در پاسخ به ســوال مخاطبی از وی درباره اینکه آیا فیلم هایی 
مانند »پوزخندی بــدون گربه« بوی کهنگــی نمی دهند و 
تاثیرگذاری خود را از دســت نداده اند؟ گفت:»سوال خوبی 
اســت چرا که کهنگی برخــی فیلم ها نشــان از آن دارد که 
محتوایشــان طول عمری کوتاه داشته است. محتوای برخی 
از فیلم ها تاریخ مصرف دارند. برخی از کارگردان ها همچون 
ژان لوک گدار دائم در حال تجربه کردن هســتند. برخی از 
آثار را باید با تدوین و نگاه دوباره بــه روز کرد. لی در ادامه در 
پاسخ به ســوال دیگری در ارتباط با تاثیر موسیقی در فیلم ها 
گفت: »بنده شــخصاً فیلمی در غزه ســاختم کــه از صدای 
انفجار بمب ها به مراتب اســتفاده کردم و کم کم این صدا ها 
شفاف تر می شوند و در آخر متوجه می شویم که صداهایی که 
در فیلم شنیده می شود انفجار بمب هستند. محمدرضا فرزاد 
کار شناس ایرانی حاضر در این کارگاه هم در تکمیل مباحث 
اســتاد لی به نکاتی درباره گونه مستند »فیلم-مقاله« گفت: 
»این گونه مستند دنیایی اســت که باید مخاطب را به تفکر 
وادار کند. شــاید فیلم- مقاله نوعی فاصله گذاری اســت که 

»برتولت برشت« بر آن تاکید بسیار زیادی داشته است. 

Film-Article 
Workshops
The morning workshop of the 
first day of the Cinema Verite 
Festival was held yesterday. 
The subject of this seminar 
was focused on ‘Film-Article’ 
in the field of documenta-
ry film. Truls Lie, the veteran 
documentary filmmaker from 
Norway, was present as the 
guest lecturer and introduced 
Chris Marker’s works through 
reviewing the artist’s remark-
able works.  The evening 
workshop was also held on 
the same subject, also accom-
panied by the presence of 
Mohammad Reza Farzad this 
time. Lie mentioned that some 
films have expiration date be-
cause of their content. “I made 
a film in Gaza in which I used 
the bomb explosion sound 
many times and gradually it 
becomes clearer”, Lie said. 
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با توجه به اینکه شما مدتی است به عنوان معاون فرهنگی مرکز گسترش فعالیت 
می کنید، لطفا از فعالیت ها و دستاوردهایتان در این حوزه  برای ما بگویید.

یک بخش فعالیت ما در معاونت فرهنگی کارها و پروژه های نیمه تمام بود که بایستی ساماندهی 
می شــد. در ابتدای کار ما به این بخش پرداختیم. علت تاخیر یا توقف پروژه هایی که گاه بیش از 
5 ســال از زمان آغازشان گذشته بود را بررسی کردیم. ســعی کردیم با تمام فیلمسازان مستند، 
داستانی، انیمیشن و فیلم کوتاه این پروژه ها صحبت کنیم. تعدادی از موانع و علل توقف برطرف 
شد و برخی پروژه  ها به جریان افتادند. برخی نیز چون به نتیجه نمی رسیدند بنا بر آن گذاشته شد 
تا تکلیفشان مشخص شود. از طرف دیگر سعی کردیم برای شروع کار به سمت استانداردسازی 

حرکت کنیم؛دوره های تخصصی به همین منظور شکل گرفت.
به طور کلی در بخش مستند چه فعالیت هایی در یک سال گذشته  انجام شد.

در این بخش شــورای تخصصی مستند ایجاد شــد و بررســی بیش از 4۰۰ طرح که  درگذشته 
به معاونت فرهنگی سپرده شــده بود، برعهده این شــورا قرار گرفت. برای آنکه بتوانیم کارها را 
ساماندهی شده پیش ببریم، فرم هایی در سایت مرکز قرار دادیم و شیوه دریافتمان را یک گام به 
شکل استاندارد بین المللی نزدیک کردیم. این طر  ح ها و حدود 6۰۰ طرح جدید را دریافت کردیم. 
طرح ها بررسی شد و اواخر ۹2 و اوایل ۹3 بیش از ۸۰ طرح تصویب و عقد قرارداد  انجام شد. تعدادی 
از این طرح ها در جشنواره امسال حضور دارند، برخی در مرحله تولید قرار دارند و گروهی نیز هنوز 

کار تولید را آغاز نکرده اند. کار عمده ما در بخش مستند این بود. 
در بخش های دیگر چطور؟

حمایت از فیلم های اول سینمایی جزو دســتور کار ما قرار گرفت و از مجموع 35 فیلمنامه که با 
پروانه ساخت به ما مراجعه کردند با 7 فیلمنامه قرارداد بستیم. 

بودجه معاونت فرهنگی برای انجام این فعالیت ها کفایت می کند؟
حجم فعالیت هابیش از آن بودجه ای است که به ما اختصاص داده شده. انتظار دوستان بخصوص 
در بخش مستند خیلی جدی است. دوســتانی که چندین سال پاسخ درستی دریافت نکرده اند، 
این روزها از ما توقع دارند تا نیازهایشان را پاســخ بگوییم. با قول های مثبت و دلگرم کننده ای که 
به ما داده شده، این مســیر را طی می کنیم و امیدواریم در ســینمای مستند به چرخه اقتصادی 
مناسبی دست پیدا کنیم که درآمدزا باشد و از این طریق بتواند بودجه مورد نیاز خود را تامین کند. 

به طور کلی جشنواره هشتم را چطور دیدید؟
بدون اغراق باید بگویم سینمای مستند در حال رشد اســت و این رشد محدود به این جشنواره یا 
نهاد خاصی نیست. سینمای مستند به شکل خودجوش و حیرت انگیزی در حال حرکت است. 
چه از سینمای مستند حمایت شود و چه نشــود، این سینما به  شکل مستقل مسیر خود را پیدا و 
طی می کند. خوشبختانه هر سال فیلم سازهای جدید با ساختار و محتویات نو و متفاوتی متولد 

می شود که امسال هم این اتفاق افتاده است. 
 نقش جشنواره در این فرایند چیست؟

جشنواره سینما حقیقت شــاید مهم ترین فرصت برای طراحی سالانه سینمای مستند باشد. تا 
جایی که سینمای مســتند ایران در حد بین المللی نیز جایگاه مطلوب را پیدا کند. در این دوره از 
جشنواره شاهد مستندهایی هستیم که برخی به طور حیرت آور و خیره کننده ای از کیفیت بالا 
برخوردارند. بنا به اعتقاد من سینمای مســتند ما در حال حاضر فاصله قابل توجه ای از سینمای 

داستانی گرفته است و از نظر کیفیت قابل قیاس با   سینمای داستانی نیست. 
همواره این فاصله میان سینمای مستند و داستانی وجود داشته است.

بله اما امسال من شاهد مســتندهایی بوده ام که در حد استانداردهای روز دنیا ساخته شده است. 
البته این موضوع شــامل حال همه فیلم ها نیســت و ما فیلم هایی با موضوعــات خیلی خوب و 
پرداخت های بسیار ضعیف و شتابزده، پراکندگی و عدم انسجام در ساختار داریم. ولی فیلم هایی 

هم داریم که می توانند در سطح جهانی به عنوان الگو شناخته شوند.
سال آینده سهم فیلم های مستند از گروه سینمای هنر و تجربه بیشتر خواهد 

بود؟
قطعا فیلم هایی هستند که می توانند در سینما به نمایش درآیند و مخاطبان بسیاری را جذب خود 

کنند. حضور این فیلم ها در تلویزیون نیز دور از انتظار نیست. 
اما در گذشته هم شاهد فیلم های مستند خوبی بودیم؛ ولی محلی برای عرضه و 

نمایش آنها ایجاد نشد. 
متاسفانه چنین است. اما الان با راه اندازی گروه سینمای هنر و تجربه می توان امیدوار بود که فیلم های 
مســتند هم به نمایش درآید. هر چند که من معتقدم کافی نیســت و فیلم مستند باید یک جایگاه 
مستقل با سیاست نمایش و تبلیغات ویژه خود داشته باشــد. قطعا این گونه فیلم ها مخاطب بالقوه 
فراوانی دارد که هنوز نتوانسته اند به فیلم ها دسترسی پیدا کنند. فیلم های امسال جشنواره هم قطعا 

اصل     مطلب
    استاندارهای سطح بالا بخش بین الملل

بخش بین الملل با بالاترین اســتاندارد ممکن برگزار می شــود. 
ما معتبرترین نظریه پردازان مســتند ایرانــی و غیرایرانی را در 
جشــنواره داریم. برخی از این افراد برای اولین بار اســت که به 
ایران سفر می کنند. مستندســازهای تراز اول ایرانی چون آقای 
شــیردل و خانم شیخ الاســلامی  در این بخش حضــور دارند. 
داورهای شــناخته شــده دیگر و اســاتید مطرح برای برگزاری 
کلاس ها و ورک شــاپ ها در نظر گرفته شــده اند. اساتید  ممتاز 
دنیا که فکر می کنم فرصت بســیار استثنایی و مقتنمی  است که 
مستندسازان ایرانی بتوانند از مطالب این اساتید استفاده کنند. 

حرکتیحيرتانگيز
درسينمایمستند

مرتضی رزاق کریمی،معاون فرهنگی مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی، از مهم ترین اتفاقات حوزه 

مدیریتی اش، جشنواره هشتم و کیفیت آثار امسال می گوید

مرتضی رزاق کریمی  پیش از آن که مدیر باشــد، مستندساز است. هر چند سراغ 
فیلم های داستانی هم رفته؛ اما دغدغه اول یعنی مستندسازی را فراموش نکرده. 
نمونه متاخر و تحسین شده آن تهیه مستند »خاطراتی برای تمام فصول« است. از 
این منظر وقتی سال پیش حکم معاونت فرهنگی مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربی را گرفت، خیلی ها این انتخاب را به فال نیک گرفتند و آن را در مســیر 
تخصصی شدن پست های مدیریتی ســینما تعبیر کردند. با مرتضی رزاق کریمی  
درباره دســتاورد فعالیتش در معاونت فرهنگی مرکز گســترش و نیز مختصات 

جشنواره هشتم گفت وگو کرده ایم.

شیما انتظاری مقدم
shima.entezarii@gmail.com
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ماهی،گربه
و...حقيقت

قرارمان این است که در طول جشــنواره این صفحه محلي باشد براي 
گپ و گفت با مهماناني که دعوت ما براي حضور در جشــنواره  را قبول 
کردند و حاضر شدند در میان شلوغي هاي این روزهاي سینما سري به 
بچه هاي مستندساز بزنند و در حال و هواي جشنواره با مستندسازان 
شریک شوند. چهره هاي سرشناســي که هرکدام در حیطه کار خود 
جزو موفق ترین آدم ها محسوب مي شوند و شاید نگاه و حرف آن ها در 
خصوص سینماي مستند جذابیت دیگري داشــته باشد. براي اولین 
شماره به سراغ کارگردان جواني رفتیم که مدتي است با آخرین اثرش 
»ماهي  وگربه« جوایز جهاني را درو مي کنــد و در اکران محدودش در 
سینماي ایران هم با استقبال کم نظري مواجه شده است. شهرام مکري 
که حدود سه ســال با چلچلي فاصله دارد یکي از تحسین شده ترین 
کارگردان هاي جواني است که هم مستند ساخته، هم فیلم کوتاه و هم 
فیلم تجربي. به زودي هم قرار اســت با ساختن یک فیلم داستاني بلند 
که با متر و معیارهاي ســینماي قصه گو همخواني دارد این تجربه را هم 
به کارنامه کاري اش اضافه کند. مکري در اوج گرفتاري هاي روزانه اش و 
در حالي که تازه از سفر بازگشــته بود و قرار بود به زودي دوباره به سفر 
برود وقتي پیشنهاد ما را براي حضور در جشنواره مستند شنید بلافاصله 
جواب مثبت داد و آمد. حضور در سینما فلسطین با استقبال جالبي از 
سوي مخاطبین حاضر در جشنواره مواجه شد به طوري که کار ما براي 
گپ زدن با او بیش از آنکه فکرش را مي کردیم طول کشید ولي در نهایت 

حرف هاي جالبي از او شنیدیم که هم ما راضي بودیم و هم خودش.

مشروح مصاحبه در صفحات 8 و9

شهرام مکری مهمان  ویژه  نشریه روزانه در نخستین 
روز جشنواره به تماشای آثار نشست

گزارش :  محمد صادق شایسته
Mshayesteh84@gmail.com

می توانند در گروه سینمای مستند به صورت ویژه نمایش داده شوند.
 مستند پرتره  از گونه های جذاب و پرطرفدار مستندسازی 

است. پرتره های جشنواره امسال را چگونه دیدید؟
مســتند پرتره خوب هم داریم. البته من فکر می کنم در این ژانر به لحاظ 
ساختار خام هســتیم. برخی کارها از نظر پژوهش و تحقیق قابل تاملند و 
ارزش ماندگاری به لحاظ یک سند تصویری را دارند. ولی ساختار دراماتیک 
در پرتره های ما هنوز طراحی نشده است. برخی مواقع محتوای پرتره با یک 
کار بیوگرافی اشتباه گرفته می شــود. از ابتدا تا انتها یا زمان حال یک فرد 
بازنمایی می شود بدون آنکه نمایش درســتی از آن  انجام شود. باید در این 
بخش بیش از این کار کرد. باید ورک شــاپ های درجه یکی برگزار شود تا 

موفقیت لازم را کسب کنیم. 
 درست است که تحقیق و پژوهش جایگاه مهمی  در مستند 
دارد، اما از طرفی کارگردان نیز باید در صحنه حاضر باشد و 
در مسیر تولید به خیلی از ایده ای نو برسد. در آثار ارائه شده 

به جشنواره، این موضوع دیده می شود؟
خوشــبختانه آنقدر تنوع گونه های مســتند داریم که دقیقا مصداق این 
صحبت وجود دارد. از کارهای کاملا پژوهش محور و جدی تا کارهایی که 
کارگردان کاملا در مسیر کار قرار گرفته و با موضوع هماهنگ شده است. 
همچنین برخی کارها با تیم و گروه بزرگ و تقسیم کار حرفه ای آماده شده 
است. که همه اینها باعث می شود که کار برای داوران امسال سخت باشد. 
نمونه های خوب زیادی داریم که همین باعث می شــود انتخاب بهترین با 

سختی همراه شود. 
 یکی از ویژگی های مطلوب سینمای مســتند، آن  هم در 
شــرایط کنونی دنیا، صلح آمیز بودن آن است. از این نوع 

فیلم ها نیز در جشنواره امسال دیده شده است؟
بله. قطعا فیلم هایی با موضوع دنیای امروز داریم؛ دنیایی که با خشــونت و 
با کمال تاسف خشونت علیه اسلام و شــیعه همراه است. توصیه می کنم 
علاقه مندان فیلم هایی که در این زمینه ساخته شده است را تماشا کنند. 
این فیلم ها قابلیت نمایش جهانی دارند. محتوای قابل تاملی دارند. در عین 
حال که به تبلیغ اسلام می پردازند، رســالت سینمای مستند را نیز حفظ 

کرده اند.
با توجه بــه هزینه بالا در تولید فیلم های بخش مســتند و 
نمایش محدود، چه راهکاری برای بهتر شدن شرایط در نظر 

دارید؟
باید چرخه اقتصادی برای سینمای مســتند متحول شود تا فیلم مستند 
بتواند بازگشت سرمایه داشته باشد. فیلم مستند قابلیت نمایش و عرضه 
در ســینمای خانگی را دارد. یا آنکه می توان در مکان های مختلفی چون 
هواپیما، اتوبوس ، قطار و غیره به نمایش درآیــد. حقوق مادی صاحبان و 
مالکان اثر باید محفوظ بماند. باید تلاش کنیم تا سینمای مستند به جایگاه 

حقیقی خود دست یابد. 
برنامه ای در مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی برای 

رسیدن به این هدف وجود دارد؟
بله. این جریان به تدریج اتفاق می افتد اما نیازمند سیاســت های حمایتی 
هدفمند است تا شرایط بهتر را فراهم کند تا فیلم مستند با مخاطب خود 

ارتباط مستقیم برقرار کند. 

Morteza Razzagh Karimi, the vice 
president of DEFC Cultural Affairs 
Section, was appointed about a 
year ago. But first of all, he’s been 
a documentary filmmaker. He has 
even experienced making fictional 
movies, while he has never forgot-
ten documentary filmmaking as his 
main priority. The recent, admired 
example of this includes the produc-
tion of ‘Memories for All Seasons’ 
documentary. “One of our tasks in 
the Cultural Affairs section was to 
organize the incomplete, unfinished 
works and projects.  

A Spontaneous 
Movement
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ت اما برخلاف بسیاري از هم 
ب اس

ت ۸ ش
قرارمان با مکري ساع

ش نه تنها دیر نمي رســد که حتي ۱5 دقیقــه زودتر او را 
صنفان

جلوي سینما فلسطین مي بینیم. قبل از این که وارد سینما شویم 
ک ها با او آغاز مي شود. هر کسي که به مکري مي رسد 

سلام علی
ت فیلم »ماهي و گربه« ابراز مي کند و 

خوشحالي خود را از موفقی
ب 

ت ها پاسخ مي گوید. نکته جال
مکري هم با گرمي  به تمام محب

ت که بسیاري از مخاطبان حتي چند دقیقه اي با او 
توجه این اس

ت مي کند و او هم سعي 
ش صحب

ص مســائل فني فیلم
در خصو

مي کند به اختصار همه سوالات را جواب دهد. همین استقبال 
ت 

ت کردن با او ســخ
گرمي  که از او مي شــود کار را براي صحب

مي کند. در این بین چند مستندســاز جوان هم که فیلمشــان 
ش درخواهد آمد به سراغ او مي روند 

در جشنواره امسال به نمای
و با نشان دادن پوســتر فیلم خود که به در و دیوار داخل و بیرون 
ش 

ت مي کنند که در روز نمای
سینما چسبانده شده از او درخواس

فیلم هایشان مکري در سینما حضور داشــته باشد و اثر آن ها را 
ببیند که مکري هم دعوت اکثر آن هــا را مي پذیرد. با خنده از او 
مي پرسیم که از این قول الکي ها دادي؟ مي گوید: »نه، سینماي 
ت و با بسیاري از مستندان جوان 

مستند برایم بسیار جذاب اســ
هم رابطه خوبي دارم و حتي بسیاري از فیلم هایي که امسال در 
ت هاي قبلي دیده ام. 

ش در مي آیند را در فرص
جشــنواره به نمای

ت و همیشه از دیدن 
براي من سینماي مستند بسیار مهم اســ

ک مســتند هم لذت زیادي مي برم و چیزهــاي جدیدي یاد 
ی

مي گیرم« 

ستندسازي
ف به سختي هاي م

   اعترا
 

مکري سابقه کارگرداني دو مستند مســتقل و بلند به نام هاي 
ش 

ک آبي« را در کارنامه فیلمسازي ا
ت« و »ارد

»مسئله این اس
ت 

دارد و همین موضوع بهانه خوبي بود تا در میان شلوغي جمعی
ت وگوي ما با او آغاز شــود اما: »من خودم را مستندساز 

باب گف
ت آن دو مستند 

نمي دانم« جمله اي بود که مکري با وجود ساخ
ش را باید به حســاب 

به زبان مي آورد. شــاید در ظاهر صحبت
شکسته نفسي مي گذاشــتیم؛ اما او این فرضیه را رد مي کند و 
ت فیلم مستند براي 

ش را ادامه مي دهد: »ســاخ
این گونه حرف

ت. یعني به نظرم کاري که بچه ها 
من کار بسیار ســختي اســ

ت به کارهایي 
در زمینه سینماي مســتند انجام مي دهند نسب

که در زمینه فیلم هاي داســتاني و مستقل اتفاق مي افتد کار به 
ت. با دو تجربه اي که در این زمینه داشتم 

ت تري اس
ب سخ

مرات
متوجه شــدم باید نگاه دقیق تري به فیلم هاي مســتند داشته 
ت خودم را به این حرفه بیشتر کنم. ممکن 

باشم تا بتوانم شناخ
ت خیلي ها معتقد باشــند فیلم هاي تجربه گرا نزدیکي 

هســ
خاصي به ســینماي مســتند دارند؛ ولي به نظرم فیلم مستند 
ک پیچیدگي ها و ظرایفي دارد که من با ساختن آن 

مســتقل ی
دو تا فیلم نمي توانم خودم را خیلي در این تقســیم بندي قرار 
دهم« مکــري فکر مي کنــد بچه هایي که تازه فیلمســازي را 
ت فیلم هاي داستاني را به 

ت ســاخ
شروع مي کنند ممکن اس

ت تر بدانند و 
دلیل قوانین کات زدن و مدل دکوپاژبندي ســخ

ت فیلم هاي مستند مي روند 
ت ساخ

اصلا به همین دلیل به سم
ش خیلي زود اصلاح مي شود و آنها 

ت این نگر
اما او معتقد اســ

ت و کار 
ت تري اس

مي فهمند که سینماي مستند سینماي سخ
کردن در آن دشواري هاي بیشتري دارد. 

س
شکر از آقاي رئی

   ت
 

ت بــا مکــري هســتیم کــه ناگهان 
پ و گفــ

در حــال گــ
سیدمحمدمهدي طباطبایي نژاد دبیر جشــنواره  و مدیرعامل 
ش سینماي مســتند و تجربي سر مي رسد. مکري 

مرکز گستر
س از 

با روي گشاده و خندان دبیر جشــنواره مواجه مي شود. پ
ت مي شماریم از 

ت را غنیم
سلام و احوال پرسي گرم طرفین فرص

ک کارگردان جوان مي خواهیم اگر درخواستي 
مکري به عنوان ی

از طباطبایي نژاد به عنوان مدیــر یکي از مهم ترین مراکز دولتي 
ت از سینماي مســتند و تجربي دارد بگوید. مکري ابتدا 

حمای
غافلگیر مي شود ولي بعد با لبخند رو به طباطبایي نژاد  مي گوید: 
ش گرفته 

ش مسیر خوبي را در پی
ش مرکز گستر

ک سال پی
»از ی

ت که این مســیر را نگه دارند 
و من درخواســتم از ایشان این اس

ت از ایشان 
و ادامه بدهند. یعني اگر قرار باشــد که یه درخواســ

ت که با اینکه مي دانم فشــارهاي زیادي از 
داشته باشم این اس

ش فعلي مرکز وجود دارد اما 
ص سیستم کار و رو

بیرون در خصو
ص ادامه همین مســیر پایمردي به خرج 

مدیران مرکز در خصو
ت به همین شکلي که 

دهند و این مسیر را تا جایي که ممکن اس
وجود دارد ؛حفظ کنند فکر مي کنم آقاي طباطبایي نژاد  اولین 
ت 

مدیر سینمایي بودند که بعد از مدت ها دیدم در مورد شفافی
ت 

ت کردند و امیدوارم این نوع شفافی
در سیستم مدیریتي صحب

حفظ شــود.« دبیر جشــنواره هم با لبخند به مکري مي گوید: 
»چشم سعي مان را مي کنیم.«

ت ساختار به موضوع
ت جذابی

    ارجحی
 

با وجود انبوه افــرادي که مي خواهند چنــد دقیقه اي با مکري 
ش 

ت مي شود. خود
پ زدن با او ســخ

ت کنند کار براي گ
صحب

هم این نکته را فهمیده و به همین دلیل هم از دوســتاني که نزد 
پ زدن ما به 

ت مي کند که بعد از پایان گــ
او مي آیند درخواســ

ش بروند. جایي کمي  خلوت و دنج پیدا مي کنیم تا بقیه 
ســراغ

ش 
ت های

ت هایمان را بــا او ادامه دهیم.  مکــری  در صحب
صحب

مدام روي علاقه به سینماي مســتند تاکید مي کند و این سوال 
ت که 

ش مي آید که کدام ویژگي سینماي مستند اس
برایمان پی

ت و   او  این چنین 
او را اینقدر علاقه مند به این سینما کرده اســ

ش چیزي که در مستند برایم 
پاسخ سوالمان را مي دهد: »راست

ت یعني به جاي 
ت دارد مدل ساختار فیلم هاي مستند اس

جذابی
اینکه موضوع در فیلم مستند من را درگیر کند مدل ساختمان 
ت موضوع و ارائه آن. 

ت که درگیرم مي کند. مدل پرداخ
فیلم هاس

ت در بعضي مستندها ساده ترین موضوعات به شکلي 
ممکن اس

س بعضي از 
ت شده باشــد که کاملا درگیرم کند و برعک

پرداخ
ت 

موضوعات خیلــي پرالتهاب و خیلي دغدغه مند ممکن اســ
ساختاري  داشــته باشــد که خیلي نتواند من را درگیر کند. در 
ش یافته 

نتیجه آن چیزي که در فیلم مستند مي بینم مدل پرور
ت.«

ایده هاس
 علاقه شدید به مستندهاي ایراني

  
ت و ســوي 

ش بیشــتر به ســم
مکري در بین مســتندها علاقه ا

ت و آن ها را بیشتر مي بیند و دنبال مي کند. 
مستندهاي ایراني اس

س او هستند و ثانیا 
ت که اولا بیشتر در دســتر

ش هم این اس
دلیل

ش و آدم هایي که در 
بسیاري از مستندهاي ایراني را دوستان خود

ش کار مي کنند مي سازند؛ اما از 
این فضا هستند و در محیط پیرامون

دیدن مستندهاي خارجي هم غافل نمي شود البته آن ها که مطرح 
و معروفند و مي تواند ســي  دي آن ها را تهیه کنــد و ببیند. مکري 
به اینکه بین ســینماي مســتند و تجربي مرزبندي هاي پررنگي 
وجود دارد اعتقاد چنداني نــدارد: »فکر مي کنم همه کارگردان ها 
ش دارند 

ســعي مي کنند متن واحدي را شــکل بدهند. آن ها تلا
ت کنند. گستردگي 

ک موضوع و ســاختار واحدي صحب
راجع به ی

ســینماي مســتند داســتاني یا تجربي در این ســال هاي اخیر 
ک نوع 

خصوصا از دهه ۹۰ میلادي به بعد آن قدر زیاد شــده که به ی
هم پوشاني رســیده اند. ما دیگر نمي توانیم بین فیلم هاي مستند، 
داستاني یا تجربي مرزبندي روشني قائل شویم. این ها آنقدر بر هم 
ک اثر واحد 

تاثیر گذاشــته اند که گاهي اوقات مي توانیم بگوییم ی
ت.«

مي بینیم البته منظورم در زمینه ساختار اس

     رشد بالاي سینماي مستند در سال هاي اخیر
 

ت که در سال هاي اخیر 
اما مسئله مهمي  که وجود دارد این اســ

ت سینماي ایران 
مدام بین سینماي مســتند دهه پنجاه و شص

با مستندسازي امروز مقایســه هایي صورت مي گیرد که عموما 
ت بالاتر سینماي مستند آن دو دهه اشاره مي کنند؛ اما 

به کیفی
مکري  می گوید  این که معتقد به این برتري باشــیم چندان کار 
ت: »معتقدم بسیاري از فیلم هاي مستند جریانات 

درستي نیس
اخیر ســینماي ایران در دهه ۸۰ و ۹۰ شمســي درجه بالایي از 
ش نکنیــم، الان فیلم هاي 

ک نکتــه اي را فرامو
ت دارند. ی

کیفی
مســتند خیلــي زیاد شــده  و 
رســانه هایي که مي توانند آنها را 
ش دهند هم رشد زیادي پیدا 

پوش
ت، شاید یکي از دلایلي 

کرده اس
که ما فکر مي کنیم در سال هاي 
گذشته خیلي مستندهاي بهتري 
ت. در 

داشته ایم تعداد کمتر آنهاس
ت 

ت دق
ت ما داریم به کمی

حقیق
مي کنیــم. ولي حداقــل خودم 
ت 

شخصا مســتندهاي با کیفی
زیادي در این ســال ها دیده ام و 
ش فکر مي کنم که سینماي 

راست
مســتند ما خیلي رشــد خوبي 
ت. من فکر مي کنم 

داشــته اســ
بچه هــاي مستندســازي ما هم 
در موضوع یابي و هم در ســاختار 
خیلــي خــوب کار مي کنند. ما 
الان در ســینماي مســتندمان 
آنقدر فیلم هــاي جدي داریم که 
متاسفانه باید بگویم که سینماي 
داســتاني )نه فیلم هــاي کوتاه 
ت به فیلم هاي 

داســتاني( نســب
ت 

مستند بلند ما به لحاظ پرداخ
به موضوعات حال حاضر جامعه 

ت حتي اگر در 
ت.« با این حال مکري معتقد اس

ب اســ
خیلي عق

س مي شود که سینماي مستند عقبگردي 
بعضي زمینه ها احسا

ت شاید به دلیل کمتر شــدن فضاي انتقادپذیري در 
داشته اس

جامعه باشد: »فیلم مســتند در جامعه اي رشد پیدا مي کند که 
انتقادپذیر باشــد. یعني یکي از کارهایي که فیلم مستند انجام 
ت که سعي مي کند تصویري واقعي را از جامعه اي 

مي دهد این اس
ت نمایــد. این تصویر واقعي مثل آن 

که در آن زندگي مي کند ثب
ش مي بیند 

ت که هر آدمي  به صورت واقعي از خود
تصویري اســ

ش را ببیند خیلي 
ص و عیوب خــود

ب قطعا هر کســي نواق
و خ

ش 
ت. اگر جامعه اي نقدپذیر باشد فیلم مستند

ش نیس
خوشایند

ت، در دوراني 
ک ویژگي اس

مي تواند رشد بیشتري پیدا کند. این ی
ک رشــد 

که جامعه نقدپذیرتر بوده مثل ســال هاي دهه 5۰ با ی
مضاعفي در سینماي مستند مواجه بودیم. «

ب
      لزوم توجه کردن به مخاط

 
پ نگاه کردن هــاي مخاطبیني که منتظرنــد حرف ما با 

پ چ
چ

پ و 
ت پایان گ

ث مي شود که به ســم
شــهرام مکري تمام شود باع

ث پایاني مان با 
گفتمان بیفتیم. به همین دلیل هم به ســراغ بحــ

مکري مي رویم، این روزها جامعه مخاطبیــن عام جهاني هر چه 
بیشتر روي خوشي به سینماي مستند نشان مي دهند اتفاقي که 
ت. شاید به این دلیل که 

ش در ایران زده نشده اســ
هنوز جرقه های

ت که بتوان با آن ها 
فضاي بسیاري از مستندهاي ما به گونه اي نیس

ش 
ت و دلیل

ب عام را جذب کرد، مکري هم با ما هم عقیده اس
مخاط

را این گونه توضیح مي دهد: »فکر مي کنم مستندسازان ما به خاطر 
ت فیلم هاي مستندشان 

ت فکر نکردند که ممکن اس
اینکه هیچ وق

ب 
ک مقداري به برقراري ارتباط با مخاط

امکان اکران پیدا کنند ی
ت رسیدن 

عام توجه نکرده اند و شاید به همین خاطر بیشتر به سم
ش رفتند. در حالي که اگر آنها بدانند که 

به ابعاد آرتیستي و هنري پی
ت اکران فیلمشان وجود داشته باشد شاید بیشتر 

امکان دارد فرص
ب فکر کنند. مثلا در 

به جذابیت هاي مختلف براي جذب مخاطــ
ش 

اکران گروه هنر و تجربه استقبال بســیار خوبي از مستند »ش
ب شــد. به طوري که در اکران 

ش سال« آقاي میرطهماس
قرن و ش

ش فیلم بسیار بیشتر شد. به نظرم 
س هاي نمای

ماه دوم تعداد ســان
ض اینکه فیلمسازان مستند بفهمند که امکاني براي اکران 

به مح
ت که 

ش خواهند رف
ت پیــ

عمومي  وجود دارد حتما به این ســم
ت 

فیلم هایشان را براي حضور در چنین بستري آماده کنند و درس
ب عام با مستند زمان مي برد ولي 

ت که شکل گیري ارتباط مخاط
اس

مطمئن باشید در صورت اکران فیلم ها و توجه بیشتر مستندسازها 
ص 

به جذابیت هاي ســینمایي فیلم هاي مســتند مخاطبان خا
خود را پیدا خواهند کرد.« حرف هاي ما با مکري تمام مي شــود و 
ش مي روند 

کارگردان »ماهي و گربه« را با مخاطبیني که به سراغ
ت با اینکه روز سختي را گذرانده 

ش که مي گف
تنها مي گذاریم. خود

ت.
ش جا آمده اس

ولي با آمدن به جشنواره حال
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ت اما برخلاف بسیاري از هم 
ب اس

ت ۸ ش
قرارمان با مکري ساع

ش نه تنها دیر نمي رســد که حتي ۱5 دقیقــه زودتر او را 
صنفان

جلوي سینما فلسطین مي بینیم. قبل از این که وارد سینما شویم 
ک ها با او آغاز مي شود. هر کسي که به مکري مي رسد 

سلام علی
ت فیلم »ماهي و گربه« ابراز مي کند و 

خوشحالي خود را از موفقی
ب 

ت ها پاسخ مي گوید. نکته جال
مکري هم با گرمي  به تمام محب

ت که بسیاري از مخاطبان حتي چند دقیقه اي با او 
توجه این اس

ت مي کند و او هم سعي 
ش صحب

ص مســائل فني فیلم
در خصو

مي کند به اختصار همه سوالات را جواب دهد. همین استقبال 
ت 

ت کردن با او ســخ
گرمي  که از او مي شــود کار را براي صحب

مي کند. در این بین چند مستندســاز جوان هم که فیلمشــان 
ش درخواهد آمد به سراغ او مي روند 

در جشنواره امسال به نمای
و با نشان دادن پوســتر فیلم خود که به در و دیوار داخل و بیرون 
ش 

ت مي کنند که در روز نمای
سینما چسبانده شده از او درخواس

فیلم هایشان مکري در سینما حضور داشــته باشد و اثر آن ها را 
ببیند که مکري هم دعوت اکثر آن هــا را مي پذیرد. با خنده از او 
مي پرسیم که از این قول الکي ها دادي؟ مي گوید: »نه، سینماي 
ت و با بسیاري از مستندان جوان 

مستند برایم بسیار جذاب اســ
هم رابطه خوبي دارم و حتي بسیاري از فیلم هایي که امسال در 
ت هاي قبلي دیده ام. 

ش در مي آیند را در فرص
جشــنواره به نمای

ت و همیشه از دیدن 
براي من سینماي مستند بسیار مهم اســ

ک مســتند هم لذت زیادي مي برم و چیزهــاي جدیدي یاد 
ی

مي گیرم« 

ستندسازي
ف به سختي هاي م

   اعترا
 

مکري سابقه کارگرداني دو مستند مســتقل و بلند به نام هاي 
ش 

ک آبي« را در کارنامه فیلمسازي ا
ت« و »ارد

»مسئله این اس
ت 

دارد و همین موضوع بهانه خوبي بود تا در میان شلوغي جمعی
ت وگوي ما با او آغاز شــود اما: »من خودم را مستندساز 

باب گف
ت آن دو مستند 

نمي دانم« جمله اي بود که مکري با وجود ساخ
ش را باید به حســاب 

به زبان مي آورد. شــاید در ظاهر صحبت
شکسته نفسي مي گذاشــتیم؛ اما او این فرضیه را رد مي کند و 
ت فیلم مستند براي 

ش را ادامه مي دهد: »ســاخ
این گونه حرف

ت. یعني به نظرم کاري که بچه ها 
من کار بسیار ســختي اســ

ت به کارهایي 
در زمینه سینماي مســتند انجام مي دهند نسب

که در زمینه فیلم هاي داســتاني و مستقل اتفاق مي افتد کار به 
ت. با دو تجربه اي که در این زمینه داشتم 

ت تري اس
ب سخ

مرات
متوجه شــدم باید نگاه دقیق تري به فیلم هاي مســتند داشته 
ت خودم را به این حرفه بیشتر کنم. ممکن 

باشم تا بتوانم شناخ
ت خیلي ها معتقد باشــند فیلم هاي تجربه گرا نزدیکي 

هســ
خاصي به ســینماي مســتند دارند؛ ولي به نظرم فیلم مستند 
ک پیچیدگي ها و ظرایفي دارد که من با ساختن آن 

مســتقل ی
دو تا فیلم نمي توانم خودم را خیلي در این تقســیم بندي قرار 
دهم« مکــري فکر مي کنــد بچه هایي که تازه فیلمســازي را 
ت فیلم هاي داستاني را به 

ت ســاخ
شروع مي کنند ممکن اس

ت تر بدانند و 
دلیل قوانین کات زدن و مدل دکوپاژبندي ســخ

ت فیلم هاي مستند مي روند 
ت ساخ

اصلا به همین دلیل به سم
ش خیلي زود اصلاح مي شود و آنها 

ت این نگر
اما او معتقد اســ

ت و کار 
ت تري اس

مي فهمند که سینماي مستند سینماي سخ
کردن در آن دشواري هاي بیشتري دارد. 

س
شکر از آقاي رئی

   ت
 

ت بــا مکــري هســتیم کــه ناگهان 
پ و گفــ

در حــال گــ
سیدمحمدمهدي طباطبایي نژاد دبیر جشــنواره  و مدیرعامل 
ش سینماي مســتند و تجربي سر مي رسد. مکري 

مرکز گستر
س از 

با روي گشاده و خندان دبیر جشــنواره مواجه مي شود. پ
ت مي شماریم از 

ت را غنیم
سلام و احوال پرسي گرم طرفین فرص

ک کارگردان جوان مي خواهیم اگر درخواستي 
مکري به عنوان ی

از طباطبایي نژاد به عنوان مدیــر یکي از مهم ترین مراکز دولتي 
ت از سینماي مســتند و تجربي دارد بگوید. مکري ابتدا 

حمای
غافلگیر مي شود ولي بعد با لبخند رو به طباطبایي نژاد  مي گوید: 
ش گرفته 

ش مسیر خوبي را در پی
ش مرکز گستر

ک سال پی
»از ی

ت که این مســیر را نگه دارند 
و من درخواســتم از ایشان این اس

ت از ایشان 
و ادامه بدهند. یعني اگر قرار باشــد که یه درخواســ

ت که با اینکه مي دانم فشــارهاي زیادي از 
داشته باشم این اس

ش فعلي مرکز وجود دارد اما 
ص سیستم کار و رو

بیرون در خصو
ص ادامه همین مســیر پایمردي به خرج 

مدیران مرکز در خصو
ت به همین شکلي که 

دهند و این مسیر را تا جایي که ممکن اس
وجود دارد ؛حفظ کنند فکر مي کنم آقاي طباطبایي نژاد  اولین 
ت 

مدیر سینمایي بودند که بعد از مدت ها دیدم در مورد شفافی
ت 

ت کردند و امیدوارم این نوع شفافی
در سیستم مدیریتي صحب

حفظ شــود.« دبیر جشــنواره هم با لبخند به مکري مي گوید: 
»چشم سعي مان را مي کنیم.«

ت ساختار به موضوع
ت جذابی

    ارجحی
 

با وجود انبوه افــرادي که مي خواهند چنــد دقیقه اي با مکري 
ش 

ت مي شود. خود
پ زدن با او ســخ

ت کنند کار براي گ
صحب

هم این نکته را فهمیده و به همین دلیل هم از دوســتاني که نزد 
پ زدن ما به 

ت مي کند که بعد از پایان گــ
او مي آیند درخواســ

ش بروند. جایي کمي  خلوت و دنج پیدا مي کنیم تا بقیه 
ســراغ

ش 
ت های

ت هایمان را بــا او ادامه دهیم.  مکــری  در صحب
صحب

مدام روي علاقه به سینماي مســتند تاکید مي کند و این سوال 
ت که 

ش مي آید که کدام ویژگي سینماي مستند اس
برایمان پی

ت و   او  این چنین 
او را اینقدر علاقه مند به این سینما کرده اســ

ش چیزي که در مستند برایم 
پاسخ سوالمان را مي دهد: »راست

ت یعني به جاي 
ت دارد مدل ساختار فیلم هاي مستند اس

جذابی
اینکه موضوع در فیلم مستند من را درگیر کند مدل ساختمان 
ت موضوع و ارائه آن. 

ت که درگیرم مي کند. مدل پرداخ
فیلم هاس

ت در بعضي مستندها ساده ترین موضوعات به شکلي 
ممکن اس

س بعضي از 
ت شده باشــد که کاملا درگیرم کند و برعک

پرداخ
ت 

موضوعات خیلــي پرالتهاب و خیلي دغدغه مند ممکن اســ
ساختاري  داشــته باشــد که خیلي نتواند من را درگیر کند. در 
ش یافته 

نتیجه آن چیزي که در فیلم مستند مي بینم مدل پرور
ت.«

ایده هاس
 علاقه شدید به مستندهاي ایراني

  
ت و ســوي 

ش بیشــتر به ســم
مکري در بین مســتندها علاقه ا

ت و آن ها را بیشتر مي بیند و دنبال مي کند. 
مستندهاي ایراني اس

س او هستند و ثانیا 
ت که اولا بیشتر در دســتر

ش هم این اس
دلیل

ش و آدم هایي که در 
بسیاري از مستندهاي ایراني را دوستان خود

ش کار مي کنند مي سازند؛ اما از 
این فضا هستند و در محیط پیرامون

دیدن مستندهاي خارجي هم غافل نمي شود البته آن ها که مطرح 
و معروفند و مي تواند ســي  دي آن ها را تهیه کنــد و ببیند. مکري 
به اینکه بین ســینماي مســتند و تجربي مرزبندي هاي پررنگي 
وجود دارد اعتقاد چنداني نــدارد: »فکر مي کنم همه کارگردان ها 
ش دارند 

ســعي مي کنند متن واحدي را شــکل بدهند. آن ها تلا
ت کنند. گستردگي 

ک موضوع و ســاختار واحدي صحب
راجع به ی

ســینماي مســتند داســتاني یا تجربي در این ســال هاي اخیر 
ک نوع 

خصوصا از دهه ۹۰ میلادي به بعد آن قدر زیاد شــده که به ی
هم پوشاني رســیده اند. ما دیگر نمي توانیم بین فیلم هاي مستند، 
داستاني یا تجربي مرزبندي روشني قائل شویم. این ها آنقدر بر هم 
ک اثر واحد 

تاثیر گذاشــته اند که گاهي اوقات مي توانیم بگوییم ی
ت.«

مي بینیم البته منظورم در زمینه ساختار اس

     رشد بالاي سینماي مستند در سال هاي اخیر
 

ت که در سال هاي اخیر 
اما مسئله مهمي  که وجود دارد این اســ

ت سینماي ایران 
مدام بین سینماي مســتند دهه پنجاه و شص

با مستندسازي امروز مقایســه هایي صورت مي گیرد که عموما 
ت بالاتر سینماي مستند آن دو دهه اشاره مي کنند؛ اما 

به کیفی
مکري  می گوید  این که معتقد به این برتري باشــیم چندان کار 
ت: »معتقدم بسیاري از فیلم هاي مستند جریانات 

درستي نیس
اخیر ســینماي ایران در دهه ۸۰ و ۹۰ شمســي درجه بالایي از 
ش نکنیــم، الان فیلم هاي 

ک نکتــه اي را فرامو
ت دارند. ی

کیفی
مســتند خیلــي زیاد شــده  و 
رســانه هایي که مي توانند آنها را 
ش دهند هم رشد زیادي پیدا 

پوش
ت، شاید یکي از دلایلي 

کرده اس
که ما فکر مي کنیم در سال هاي 
گذشته خیلي مستندهاي بهتري 
ت. در 

داشته ایم تعداد کمتر آنهاس
ت 

ت دق
ت ما داریم به کمی

حقیق
مي کنیــم. ولي حداقــل خودم 
ت 

شخصا مســتندهاي با کیفی
زیادي در این ســال ها دیده ام و 
ش فکر مي کنم که سینماي 

راست
مســتند ما خیلي رشــد خوبي 
ت. من فکر مي کنم 

داشــته اســ
بچه هــاي مستندســازي ما هم 
در موضوع یابي و هم در ســاختار 
خیلــي خــوب کار مي کنند. ما 
الان در ســینماي مســتندمان 
آنقدر فیلم هــاي جدي داریم که 
متاسفانه باید بگویم که سینماي 
داســتاني )نه فیلم هــاي کوتاه 
ت به فیلم هاي 

داســتاني( نســب
ت 

مستند بلند ما به لحاظ پرداخ
به موضوعات حال حاضر جامعه 

ت حتي اگر در 
ت.« با این حال مکري معتقد اس

ب اســ
خیلي عق

س مي شود که سینماي مستند عقبگردي 
بعضي زمینه ها احسا

ت شاید به دلیل کمتر شــدن فضاي انتقادپذیري در 
داشته اس

جامعه باشد: »فیلم مســتند در جامعه اي رشد پیدا مي کند که 
انتقادپذیر باشــد. یعني یکي از کارهایي که فیلم مستند انجام 
ت که سعي مي کند تصویري واقعي را از جامعه اي 

مي دهد این اس
ت نمایــد. این تصویر واقعي مثل آن 

که در آن زندگي مي کند ثب
ش مي بیند 

ت که هر آدمي  به صورت واقعي از خود
تصویري اســ

ش را ببیند خیلي 
ص و عیوب خــود

ب قطعا هر کســي نواق
و خ

ش 
ت. اگر جامعه اي نقدپذیر باشد فیلم مستند

ش نیس
خوشایند

ت، در دوراني 
ک ویژگي اس

مي تواند رشد بیشتري پیدا کند. این ی
ک رشــد 

که جامعه نقدپذیرتر بوده مثل ســال هاي دهه 5۰ با ی
مضاعفي در سینماي مستند مواجه بودیم. «

ب
      لزوم توجه کردن به مخاط

 
پ نگاه کردن هــاي مخاطبیني که منتظرنــد حرف ما با 

پ چ
چ

پ و 
ت پایان گ

ث مي شود که به ســم
شــهرام مکري تمام شود باع

ث پایاني مان با 
گفتمان بیفتیم. به همین دلیل هم به ســراغ بحــ

مکري مي رویم، این روزها جامعه مخاطبیــن عام جهاني هر چه 
بیشتر روي خوشي به سینماي مستند نشان مي دهند اتفاقي که 
ت. شاید به این دلیل که 

ش در ایران زده نشده اســ
هنوز جرقه های

ت که بتوان با آن ها 
فضاي بسیاري از مستندهاي ما به گونه اي نیس

ش 
ت و دلیل

ب عام را جذب کرد، مکري هم با ما هم عقیده اس
مخاط

را این گونه توضیح مي دهد: »فکر مي کنم مستندسازان ما به خاطر 
ت فیلم هاي مستندشان 

ت فکر نکردند که ممکن اس
اینکه هیچ وق

ب 
ک مقداري به برقراري ارتباط با مخاط

امکان اکران پیدا کنند ی
ت رسیدن 

عام توجه نکرده اند و شاید به همین خاطر بیشتر به سم
ش رفتند. در حالي که اگر آنها بدانند که 

به ابعاد آرتیستي و هنري پی
ت اکران فیلمشان وجود داشته باشد شاید بیشتر 

امکان دارد فرص
ب فکر کنند. مثلا در 

به جذابیت هاي مختلف براي جذب مخاطــ
ش 

اکران گروه هنر و تجربه استقبال بســیار خوبي از مستند »ش
ب شــد. به طوري که در اکران 

ش سال« آقاي میرطهماس
قرن و ش

ش فیلم بسیار بیشتر شد. به نظرم 
س هاي نمای

ماه دوم تعداد ســان
ض اینکه فیلمسازان مستند بفهمند که امکاني براي اکران 

به مح
ت که 

ش خواهند رف
ت پیــ

عمومي  وجود دارد حتما به این ســم
ت 

فیلم هایشان را براي حضور در چنین بستري آماده کنند و درس
ب عام با مستند زمان مي برد ولي 

ت که شکل گیري ارتباط مخاط
اس

مطمئن باشید در صورت اکران فیلم ها و توجه بیشتر مستندسازها 
ص 

به جذابیت هاي ســینمایي فیلم هاي مســتند مخاطبان خا
خود را پیدا خواهند کرد.« حرف هاي ما با مکري تمام مي شــود و 
ش مي روند 

کارگردان »ماهي و گربه« را با مخاطبیني که به سراغ
ت با اینکه روز سختي را گذرانده 

ش که مي گف
تنها مي گذاریم. خود

ت.
ش جا آمده اس

ولي با آمدن به جشنواره حال

ت!
يساختنبدنيس

مستندسفارش
یاعاشقيمیانه؛اگرعاشقيم...

وقتي به بعضــي  از محبوب ترین فیلم هاي مســتندي که 
تا به حال دیده ایم رجوع کنیم مي بینیــم که برخي از آنها 
ب که بارون اومد« 

ش هســتند. مثلا »اون ش
محصول سفار

ت. حتي فیلم »آ.ب.ث.آفریقا« 
ک مستند سفارشي اســ

ی
آقاي کیارستمي  که از فیلم هاي مســتند مورد علاقه من 
ک 

ت که کارگردان چگونه ی
ت. اما مهم این اس

ک فیلم سفارشي اس
ت ی

اس
ش به خوبي در آن دیده  شود. 

ش را تبدیل به فیلمي  کند که دیدگاه خود
سفار

ت که فیلم 
ک جایي هس

ش را با این دید نگاه کنیم که اگر ی
به نظرم باید سفار

ت باشد تا تو را از نگراني 
ک فرص

ت مي کند مي تواند ی
را به لحاظ مالي  حمای

ت به اینکه چطور پروژه ات را به اتمام برساني رها کند و حتي اگر لحاظ 
نسب

ث مي شــود به ایده هاي خلاقانه اي در 
موضوعي محدودت مي کند هم باع

ش برسي. فکر مي کنم که برخي از محبوب ترین فیلم هاي سینماي مستند 
دل

ش یعني از دریجه فیلم هاي سفارشي 
فیلم هایي هستند که از کانال سفار

شکل گرفته اند و اتفاقا از این منظر به نظرم از انجام دادن کار سفارشي نباید 
ترسید. 

ک کارگردان جوان 
از شهرام مکري خواستیم به عنوان ی

موفق به هم نســلاني که در تلاشــند کار مستند انجام 
ت 

ت انگیزه خود را از دس
دهند ولي به دلیل برخي مشکلا

مي دهند چیزي بگوید تا شاید در آن ها ایجاد انگیزه کند و 
ت ما را داد: »به نظرم ما به عنوان 

ب درخواس
او این گونه جوا

ش هستیم 
فیلمساز یا عاشق حرفه اي که داریم کار مي کنیم یا نه. اگر عاشق

که به نظرم نمي توانیم در آن بي انگیزه یا افسرده شویم یعني باید حتما در 
نظر بگیریم که حرفه فیلمسازي، مستندسازي و یا هر حرفه اي شبیه به 
ت و سختي ها در 

ش شــکل مي گیرد و اگر این مشکلا
این با همه مشکلات

ت تاثیرگذار باشد. اورسن ولز فقید 
ت که اینقدر نمي توانس

آن وجود نداش
س هیچ اتفاقي نیفتاد، هیچ فشاري وجود 

جمله جالبي دارد: در ســوئی
ت ولي آنها در چنین محیطي فقط 

ت، هیچ محیط بسته اي شکل نگرف
نداش

ت که 
ت کردند. به نظرم نتیجه همه این فشارها و سختي هاس

ت درس
ساع

گ و بو و جان بدهد. 
مي تواند به کار و اثر فیلمساز رن

1
2

ستند در 
»فیلم م

ي رشد 
جامعه ا

پیدا مي كند كه 
انتقادپذیر باشد. 

یعني یکي از 
كارهایي كه فیلم 

ستند انجام 
م

ت 
مي دهد این اس

كه سعي مي كند 
ي واقعي را 

صویر
ت

ي كه در 
از جامعه ا

آن زندگي مي كند 
ت نماید

ثب
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م خط روایــت »بازار تــار و مردمــان پود« 

قراراست روابط موجود بازار فرش را نشان 
دهد. ایــن فیلم 3۰ دقیقه اســت و تقریبا 
شش ماه ساخت آن به طول انجامید. کلید 
ساخت فیلم زمانی خورده شد که قرار بود 
مجموعه ای به نام بازار توســط تعدادی از 
مستندســازهای اصفهان ساخته شود. ما 
هم باید ســوژه ای از بازار اصفهان انتخاب 
می کردیم. بــا توجه به رفــت و آمدهایی 
که در بازار اصفهان داشــتم کسانی که در 
حواشی بازار فرش بودند توجه ام را به خود 
جلب کــرده بودند. مخصوصا کســانی که 
به مرمت فرش و رنگــرزی می پرداختند. 
همین انگیزه ای شــد تا روابط بــازار را به 
شکل یک مســتند دربیاورم. تا جایی که 
می دانم به خود فرش زیاد پرداخته شــده 
اما به حواشی این بازار توجه چندانی نشده 
است. برای شــروع با یک شــاگرد مغازه 
فرش فروشی آغاز کردم؛ این شاگرد طبق 
برنامه ای که صاحب مغازه بــه او می دهد 
قرار می شود فرشی را برای رفو ببرد؛ اما آن 
فرش به دســت رفوگر رفو نمی شود چون 
وقت این کار را نداشــته اســت. مغازه دار 
فرش را به همســرش برای رفــو می دهد. 
بعد از رفو با وجود آنکه فــرش را به قیمت 
کم خریده بود، آن را بــا قیمت بالاتری به 
کسی که می خواهد به خارج از کشور برود 
می فروشــد. به نظرم نتیجه »بــازار تار و 
مردمان پود« می توانست بهتر باشد، چون 
تنها حدود 6۰ درصد آنچه در ذهن داشتم 
را توانستم پیاده کنم. یکســری روابط در 
زمان فیلمبــرداری باید ایجاد شــود که 
وقتی رخ ندهد کار ایــده آل انجام نخواهد 
شــد. به هر حال مستندســازی همیشه 
مشکلاتی دارد چون آدم ها واقعی هستند 
و بازی می کنند نمی توانند آنطور که شما 

می خواهید انجام دهند. 

درحواشی
بازارفرش

روایت شهره سجادیه از ساخت 
»بازار تار و مردمان پود«

    نام فیلم: بازار تار، مردمان پود
   کارگردان: شهره سجادیه

   درباره فیلم: »بــازار تار، مردمان پود« 
با گشتن در بازار فرش فروشی روابط بازار، 
مشاغل آن به خصوص مشاغلی که در حال 
انقراض هســتند را به نمایــش می گذارد. 
کارگــردان دراین مســتند ســعی کرده 
نگاهی نــو و متفاوت به بازار فرش داشــته 
باشــد برای همین ســراغ حواشــی بازار 

می رود. 

در »خرابات« به طور مشــخص کدام جنبه های 
تصوف را بررسی کرده اید؟

فیلم »خرابات« درباره تصوف و سلســله های صوفیه ای است 
که در ایران فعالند. گرچه بســیاری سلسله ها از میان رفته اند 
و برخی هم در سده های گذشــته به ویژه از دوران صفویه به 
این ســو از ایران مهاجرت کرده اند. باید بگویم پیش از آن که 
سلســله های صوفی در این مستند معرفی شــوند، در چند 
ســکانس خود تصوف و ریشــه های آن را معرفــی کردم تا 

مخاطبان با تاریخچه و مبانی تصوف آشنایی کلی پیدا کنند. 
با این توضیح، آیا تماشــاگر فیلم شما فقط با یک 
روایت صرف از تاریخچه و وضعیت سلســله های 
صوفیه فعلی و پیشــین روبه روست یا به چگونگی 
اندیشه ها و رویکردهای عرفانی هم پرداخته شده؟ 

در آغاز یادآوری کنم که فیلم مســتند، دایره المعارف نیست 
که در آن به همه پرسش ها پاسخ داده شود. بنده تلاش کردم 
برای بیینده پرسش ایجاد کنم تا اگر دوست داشت به تحقیق 

بپردازد. موضوع تصوف آن قدر گسترده بود که احساس کردم 
بیش از ده ها مســتند می توان درباره آن ســاخت، در مورد 
هرکدام از سلسله های صوفی می شــود یک مستند مستقل 

ساخت.  
بخشی از فیلم هم مربوط به نقد و بررسی تصوف 
است. در قســمت نقد تصوف از چه جنبه هایی 
موضوع را بررســی کردید؟ نقدهای موجود در 
فیلم دیدگاه خودتان است یا از نظر کارشناسان و 

عالمان این فرقه روحانی استفاده کرده اید؟
در آغاز نگاه شــخصی خود را کنار گذاشــتم. از قرن چهارم تا 
زمان معاصر نقدهای گوناگونــی از حوزه های مختلف مانند 
کلام، فقه، حدیث و ... نگاشته شده و حتي برخی روشنفکران 
سده اخیر بیشترین انتقادها را بر دراویش وارد دانسته اند، اما 
بنده نقد محوری هرکدام از این گروه ها و فرقه ها را دسته بندی 
کردم و ســرفصل انتقادها را در فیلم منعکس کرده ام. چون 
دوست نداشتم، نقد یک سویه باشد؛ پاسخ های خود صوفیان 

نگاهتاریخيبه
تصوفوسلسلههایش

آرش اسحاقي که در مستند »خرابات« با نگاهي تاریخي سلسله های فعال صوفیه در 
ایران را بررسي کرده است،  عقیده دارد حوزه تصوف آنقدر گسترده  است که می توان 

ده ها فیلم از آن ساخت و در یک مستند نمی توان همه جنبه های آن را واکاوی کرد

گرچه دین رسمی  کشور ما اسلام اســت و مذهب رسمی ما تشیع 12 امامی،  اما شــاخه ها و فرقه های دیگری از مذاهب و 
معارف نیز در این سرزمین فعالند. از جمله فرقه های صوفیه که قدمتی دیرینه در ایران دارند. آرش اسحاقی که تحصیلکرده 
ادبیات است، تصوف در ایران را دست مایه ساخت مســتندی بلند با مدت زمان 73 دقیقه کرده تا علاوه بر فروکش کردن 
عطش خود، اثری قابل و ماندگار در زمینه پژوهش های علمی  و بنیادین فرقه صوفی گری تولید کرده باشد. گرچه اسحاقی از 
نتیجه کارش راضی است؛ اما تنها ساخت فیلم »خرابات« را در این راستا کافی نمی داند و می گوید تولید مستند »خرابات« به 
خاطر گستردگی سوژه و پراکندگی سلسله های صوفیه در این آب و خاک، باعث شد آماده سازی آن از زمان تحقیق تا پایان 

تدوین، شش سال طول بکشد. پای حرف های آرش اسحاقی نشستیم تا از مراحل ساخت این مستند بگوید. 

احمدرضا حجارزاده
am.mehr289@gmail.com
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مراحل14گانه
ساختفيروزه

شاه قلی از روند تولید صداي 
فیروزه مي گوید

فیروزه کوبی یکی از معدود رشــته های 
صنایع دستی است که زیبایی و گیرایی 
یک فرآورده خوب صنایع دستی را با خود 
دارد، به طوریکه گفته می شود قدمت این 
صنعت به حدود 6۰ سال قبل می رسد، 
در آن زمــان شــخصی به نام یوســف 
حکمیان معروف به محمدرضا در مشهد 
کار فیروزه کوبــی بــر روی زینت آلاتی 
مانند دستبند، گل سینه، گوشواره و .... 
را شــروع کرد و حدود 2۰ سال بعد این 
صنعت توســط صنعتگر دیگــری بنام 
حاج داداش از مشــهد به اصفهان برده 
شد. برای ساخت این مجموعه شش ماه 
با همکارانم تلاش کردیم تا حق مطلب 
ادا شود. من نزدیک به ۱۰سال می شود 
که در عرصه فیلمسازی فعالیت دارم؛ اما 
»صدای فیروزه« به عنوان چهارمین کار 
شخصی ام در مستندســازی به حساب 
می آید. مستند »صدای فیروزه« بیشتر 
به شکل صوتی اســت و تصاویر به همراه 
آمبیانس در فیلم گنجانده شده. در این 
مســتند تلاش کرده ام تا روال طبیعی 
فیروزه کوبی از مرحله اول تا مرحله آخر 
به نمایش گذاشته شــود، برای همین 
خط داستانی ندارد. کار کردن با فیروزه 
و فیروزه کوبی کاري بسیار سخت است 
و هر فیلمسازی هم که به دنبال ساخت 
مســتندی از فیروزه کوبی رفته به طور 
کامل به هــر ۱4 مرحلــه فیروزه کوبی 
نپرداخته و تنها به بخش هایی از آن توجه 
شده. من ســعی کردم در این مستند به 
تمام مراحل آن توجه داشــته باشم و به 
نوعی همــه بخش هایش را بــه تصویر 
بکشــم که فکر می کنم توانســته باشم 
به هدفم نزدیک شــوم اگــر بخواهم به 
این فیلم از 2۰ نمره بدهم بــه آن ۱5 یا 
۱6 خواهم داد. منظورم این است که این 
هنر جاي کار زیادي دارد و خوشحالم که 

توانستم در حد توان آن را منتقل کنم. 

 نام فیلم: صدای فیروزه
 کارگردان: محمدامین شاه قلی

 درباره فیلــم: صــدای فیروه 
مستندی اســت درباره فیروزه کوبی 
در کشــورمان. فیروزه کوبی، نوعي 
از صنایع دستی اســت که در استان 
اصفهان و خراســان انجام می شود. 
۱4 مرحله کاری دارد که اکثر مراحل 
آن توســط محمدامین شــاه قلی در 
این فیلم به نمایش گذاشــته شــده 
اســت. کاری که در اکثر مستندهای 

»فیروزه« کمتر به چشم می خورد. 

را هم در فیلم آورده ام. ذات پژوهش این اســت که یکسو نگر 
نباشد.

 پژوهشــگر مســتند »خرابات« هم خودتان 
بوده اید. در سیر پژوهشــی فیلم از چه منابعی 
برای کســب اطلاعات مورد نیاز و تنظیم متن 

استفاده کردید؟
بیشترین منابعی که در اختیار داشــتم، منابع مکتوب بود و 
قســمت دیگــری از آن، تحقیق های میدانــی. منابع اصلی 
تحقیق، آثار خــود صوفیان بود، همانند رســاله قشــیری، 
مرصادالعباد نجم الدین رازی، کشــف  المحجوب هجویری 
و....در میان معاصران هم از آثار اســتاد زرین کوب، نفیسی، 
دکتر قاســم غنی و... بهره گرفتم. می توانم بگویم کمتر منبع 
مکتوبی بود که ســراغش نرفته و ندیده باشم. سعی کرده ام؛ 
اما در بخش میدانی چون این سلســله ها خیلی پراکنده اند و 
متمرکز نیستند، من از یک مزیت نسبی استفاده کردم. اینکه، 
پیروان برخی از این سلســله ها در چندین استان پراکنده اند 
برای همین من سراغ اســتانی رفتم که بیشترین پیروان در 

آنجا حضور دارند. 
پس برای کسب اطلاعات، با محدودیت منابع یا 

مشکلی در تحقیق روبه رو نبودید.
منابعی وجود داشــتند که شــوربختانه به دلیل برخی موانع 
نمی شــد آن نظریه ها را در فیلم منعکس کرد، ولی در ســایر 
موارد مشــکل یا کمبود خاصی وجود نداشــت. از آنجا که در 
رشــته ادبیات تحصل کرده ام، کارشناسان ادب می دانند که 
تصوف از قرن ششم با اشعار سنایی وارد ادبیات ایران می شود و 
بیشترین آثاری مکتوبی که صوفیان از خود به جا گذاشته اند، 
در حوزه ادبیات اســت. از قضــا در مســتند »خرابات«، این 
موضوع هم آسیب شناسی شــده که چرا صوفیان به شعر پناه 

برده اند.
تولید مستند خرابات از شروع پژوهش تا پایان 

تصویربرداری و تدوین چقدر طول کشید؟
من در دهه هفتاد دانشــجوی رشــته ادبیات بودم و با تصوف 
در کل آشنایی داشــتم، اما برای این مستند، حدود سه سال 
پژوهش آن طول کشید و سه سال هم ساخت آن، چون خیلی 
گسترده بود و نمی شــد خیلی ساده و شــتاب زده از کنارش 

گذشت.
به نظرتان، چنین مســتندهایی که با موضوع 
یک علم یا شاخه و فرقه عرفانی و مذهبی تولید 
می شوند، در کدام دســته از گونه های مستند 

تقسیم بندی می شوند؟ و مخاطبان کدام قشر از 
تماشاگرانند؟

ببینید، خیلی آســان نمی شود یک مســتند را طبقه بندی 
کرد، چون اگر عنوان گونه یا ژانــر را بخواهیم به یک اثر ادبی و 
هنری اطلاق کنیم، بر پایه بسامد گونه آن مشخص می شود، 
یعنی؛ بیشترین نشانه ها و عناصری که در آن اثر است، به چه 
حوزه ای بیشتر برمی گردد؟ با در نظرگرفتن چنین بسامدی، 
مثلا می توانیم در ادبیات بگوییم ژانرغنایی یا لیریک است و یا 
گونه اپیک یا حماسی است، ولی در آثار هنری به ویژه مستند 
مرزها خیلی آشکار نیســت، اما در مورد مخاطبان باید بگویم 
چون مهم ترین شاخصه مستند خرابات را پژوهش می دانم، 
طوری مســتند را طراحی کردم که هم مخاطــب عام و هم 

خاص با آن ارتباط برقرار کند. 
برای مخاطبان خارجی چطور؟ آیا برای آن ها هم 

جذاب خواهد بود؟
بی شــک »خرابات« کشــش های فراوانی برای تماشاگران 
خارجی خواهد داشــت، کابالا در دین یهود داریم و رهبانیت 
در دین مسیحیت، بودیســم وذن در شرق. نقش برجسته ای 
دارند ســایر کشــورها با این مسلک ها و مشــرب ها خیلی 
بیگانه نیستند. شــاید در مبانی فرق هایی داشته باشند، ولی 
اشتراک هایی هم میان این مشــرب ها دیده می شود. از این 
منظر، فکر می کنــم برای مخاطبان خارجــی خیلی جذاب 

است.
آقای اسحاقی، آیا مســتند خرابات را می توان 
ادامه ای بر مســتندهای قبلی شــما دانست یا 

ارتباطی به فضای فیلم های پیشین تان دارد؟
می شود گفت که ارتباطی ندارد. تاکنون چند مستند ساختم 
که شــوربختانه مســتند های تبر، ۱۱مادر و پزشکان بیمار 
سفارشی بودند و گویا عنصر سفارش به معنای سپردن کار به 
اهل آن، بی معناست هر چند مستند تبر و ۱۱ مادر هم اکنون 
در جشــنواره بارســلون حضور دارند و پیــش از آن در چند 
جشنواره دیگر در کشور پرتغال و مکزیک به نمایش در آمد و 
در جشنواره های داخلی نیز نمایش داده شد، اما خودم چندان 
راضی نیستم چون به طور معمول سفارش دهنده، مستندساز 
را در تنگنا قرار می دهد و آنچه در ذهن فیلم ســاز است، پدید 
نمی آید. ولی از مســتند »خر« و» خرابات« خرسندم. چون 
سفارشی نبود و اســتقبال تماشــاگران برای مستند خر در 
جشنواره ششم ســینما حقیقت و فیلم کوتاه تهران بی نظیر 

بود. امید که خرابات بتواند این سرنوشت را پیدا کند.

Arash Es’haghi’s ‘Kharabat’ is a full-length documentary 
studying the active dynasties of Sufism in Iran. He believes 
that the field of Sufism includes a wide range about which 
one can make many movies and it is impossible to explore 
all its aspects in one single documentary. The director, who 
graduated in Literature, used the subject in order to fulfill 
his desire as well as presenting an acceptable, memorable 
work in the field of scientific and basic research on Sufi 
sect. Although he is satisfied with the result, he emphasiz-
es that making ‘Kharabt’ is not enough and there should 
be more productions in the field. Es’haghi mentions it 
took six years to produce the film due to its scattering and 
diversity. His first documentary film named ‘Donkey’ was 
awarded as Best Documentary in California Film Festival. 
“In the beginning, I should remind you that documentary 
film is not an encyclopedia in which there are answers to 
all questions”, says Es’haghi. “I tried to bring the subject 
into question, so that the audience becomes interested to 
know more about it”, he adds. 

A Look  at  Sufism and Its 
Dynasties
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پدر و مادرم اهل نمین اردبیل هســتند 
اما در بندرانزلي زندگــي مي کنند. من 
خیلي بــه بــازار ماهي فروشــان انزلي 
نمي رفتم. یک بــار که بــراي اولین بار 
به آنجا رفتــم، »ســیمین« را دیدم که 
شــبیه به یک مرد بود. برایــم جالب بود 
که در ایران با توجه به نوع پوشــش، زني 
با پیراهن و شــلوار در بازار حضور دارد. 
وقتی ایــن زن را با لبــاس تقریبا مردانه 
و لحن مردانه ای که در تمام ســکناتش 
پیدا بــود دیدم، به شــدت مجذوب این 
کاراکتر شدم و دو ســال تحقیق درباره 
او را ادامــه دادم. او را زیر نظر داشــتم و 
رفتار و منشــش را مي دیدم بدون اینکه 
خودش مطلع باشد. در تحقیقاتم متوجه 
شــدم چهار فرزند دارد که بــدون پدر، 
بزرگشان کرده اســت و علاوه بر هزینه 
بچه هاي خودش ســه بچه دیگــر را به 
همراه یک زن تحت سرپرســتي دارد. او 
در جواني بســیار زیبا بوده و پس از مرگ 
شوهرش بسیاري علاقه مند به ازدواج با 
او بوده اند؛ اما سیمین همه را پس مي زند 
و زندگي اش را فداي بچه هایش مي کند. 
حالا دیگر در گیلان همه او را به نام »آقا 
سهیل« مي شناســند. وقتی شنیده بود 
که یک نفر دربــاره اش تحقیق می کند 
ناراحت شــده بود که این مرد کیست؟ 
تا اینکه بالاخره بــا او ارتباط برقرار کردم 
و به سختی توانســتم راضي اش کنم تا 
درباره اش فیلم بسازم. تصویربرداری ۱۰ 
روز و تدوین این مســتند یک ماه و نیم 
طول کشید. من در سیمین فقط سیمین 
را ندیدم. منظور من سیمین هایی است 
که در اطراف ما کم نیســتند و مردانه با 
مشکلات سر راهشــان مقابله می کنند 
و بــه راه خلاف نمی روند. ســیمین یک 
ویژگی خاصی کــه دارد و همه بازاریان 
و همه کســانی که او را می شناسند او را 
آقا سهیل  می نامند  نه سیمین. وجه بارز 
شخصیت اش این است که کاملا به یک 
مرد تبدیل شده است. فکر می کنم برای 
مخاطب دیدن این کاراکتر و مسیری که 
او را به این میزان تغییــر در زنانگی اش 

کشانده جذاب باشد. 

شيرزنگيلانی
روایت بابک طاهري از 

مردي به نام سیمین 

     نام فیلم: مردي به نام سیمین 
     کارگردان: بابک طاهري 

     درباره فیلم: »مردي به نام سیمین« 
مســتندی 2۰ دقیقه ای درباره زنی است 
که به دلیل شرایط زندگی، محیط کاری و 
نوع کارش خلق و خوی مردانه پیدا کرده 
اســت. او یک ماهی فروش اســت که در 
بازار بندرانزلی همه او را به نام آقا ســهیل 

می شناسند.

ستيززندگيبامرگ
هوشنگ میرزایي در مستند »شهر خاموش« زندگی یک نگهبان غسالخانه را به تصویر 

کشیده که هر روز شاهد مرگ است اما عاشق زندگی است

چرا »شهر خاموش« را ساختید؟
یک قبرســتان بزرگ در نزدیکي یکي از شهرهاي غربي کشور 
وجود دارد که من این قبرســتان را از قبل مي شــناختم. یک 
برخورد اتفاقي با نگهبان غســالخانه این قبرســتان که از شهر 
فاصله زیادي هم دارد، سبب شد به ســاخت داستان زندگی او 
علاقه مند شوم. به همین دلیل رابطه نزدیک تري با او برقرار کردم 
و در نتیجه همین ارتباط به ابعاد مختلفي از شخصیت او پي بردم 

که علاقه ام را بیشتر کرد. 
جذابیت این شخص برایتان چه بود؟

یک نکته جالب در زندگي او بود کــه در ابتدا من را به خود جلب 
کرد؛ این مرد در غسالخانه امکاناتي از جمله یخچال نداشت و در 
یکي از طبقات سردخانه که اتفاقا در پایینش یک مرده خوابیده 
است، براي خود یخچال شخصي درست کرده و مواد غذایي اش 

را بي توجه به فضا در آن نگهداري مي کند. 
مي خواستید چه  بعدی از این شخصیت را به تصویر 

بکشید؟
من شخصیت و زندگي این مرد را بهانه اي قرار دادم تا جدال مرگ 
و زندگي را از نگاه او به تصویر دربیــاورم. او با وجود اینکه در یک 
فضاي ناامیدکننده که مي تواند براي هر فردي یاس آور باشــد،  
زندگي مي کند؛ اما کاملا به مرگ بي اعتناست. توجهش بیشتر به 
زندگي است و براي همین است که مثلا در غم و اندوه قبرستان 
از عروســي و شــادي ســر در  مي آورد یا در رودخانه نزدیک 

غسالخانه شنا مي کند. 
پس هدف کلي فیلم نشان دادن این تقابل است؟

بله. در واقع مسئله اصلي فیلم ستیز مرگ و زندگي است. اتفاقا 
»هوشنگ مرادي کرماني« وقتي این کار را دید،  بسیار خوشش 
آمد و معتقد بود که داستان به خوبي مرگ را به بازي گرفته است. 

ارتباط با شخصیت فیلم برایتان سخت نبود؟
به هر حال ســختي هایي وجود داشــت. معمولا این طور افراد 
دوست ندارند واقعیت زندگیشــان بیان شود. اما در کار مستند 
با توجه به تجربه هایی که از قبل داشتم ارتباط صیمیمی و جلب 
اعتماد اهمیت بســیاري دارد و من نیز ســعي کردم همین کار 
را بکنم. اعتماد شــخصیت به اینکه قرار نیست در فضا و حریم 
خصوصي او وارد شوم،  جلب شــد و در نهایت به این کار رضایت 
داد. حتي روند ساخت این فیلم سبب اتفاقات مثبتي در حاشیه 

نیز شد.

چه اتفاقاتي؟
شخصیت داستان یکي دو سال بود که با پدر و مادرش اختلافي 
پیدا کرده بود و به دیدارشــان نمي رفت. پدر و مادر او عشــایر 
هستند و در سیاه چادرشــان در کوه زندگي مي کردند. ساخت 
فیلم سبب شــد او به دنبال ســیاه چادر پدر و مادرش برود و با 
اتفاقاتي که افتاد، در نهایت با هم آشتي کنند و اختلافشان رفع 
شود. حتي شخصیت  این فیلم در پایان جذب زمین هاي گندم 

پدرش شد. 
 مستند را در چه قالبي ساخته اید؟

از نظر ساختاري اصلا به سراغ شــکل رایج مستندسازي یعني 
مصاحبه نرفتم و بیشــتر از زبان تصویر استفاده کردم. مستند 
»شهر خاموش« بیشتر یک کار تصویري و از این نظر به کارهاي 
سینمایي نزدیک تر اســت. کل دیالوگ در این کار مستند، یک 
دقیقه و آن هم صحبت هایي است که میان شخصیت اصلی فیلم 

و پدر و مادرش رد و بدل مي شود. 

از وقتي مستندسازي در زندگي امروز شکل دیگري گرفت و سوژه هاي مرتبط با زندگی مردم جذابیت بیشتري یافت، شاهد 
تولد آثاری متفاوت هستیم که الزما سوژه شان ستاره ها نیستند. بلکه مردمی اند با مشاغلي خاص. احتمالا در درونمان آگاهانه 
یا ناآگاهانه گاهي فکر کردیم به اینکه زندگي شان چطور مي گذرد. هوشنگ میرزایي هم با مستند »شهر خاموش«اش خواسته 

به بخشي از این کنجکاوي مان پاسخ دهد تا بدانیم زندگي براي یک نگهبان غسالخانه چطور مي گذرد. 

زهرا عباسی
abbasi2222@gmail.com  

‘Silent City’ retells the story of 
a simple guard who makes a 
mockery of death by his life-
style. It looks strange, but is 
deeply simple and frank. There 
is no escape for death in its 
simplest meaning. Houshang 
Mirzaei portrays the life of a 
morgue guard who faces death 
every day, while he adores life. 
“He lives in a disappointing 
place, but he ignores death to-
tally”, said the director.      

Life vs. Death
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»زار مراسمی  آیینی در منطقه جنوب ایران اســت و حتی هنوز در بخش هایی از آفریقا نیز به 
اشکال متفاوت برگزار می شود. داستان نام گذاری »زار خاک« نیز به همین اسم باز می گردد. 
فیلم روایتگر مراحل مختلف ساخت بزرگ ترین فرش خاکی جهان است، از زمان خاکبرداری 
تا زمانی که فرش ساخته می شود. به گفته توفیق جو، در طبیعت خاک هرمز، دست نخوردگی 
و بکارتی وجود دارد که انسان در مواجهه با آن به آرامش می رسد، مجنون می شود و درنهایت 

به رهایی می سد. در واقع خاک این ارزش را به او داده است.

روایتیمتفاوتازمعاشقهآدموخاک
 رضا توفیق جو  در »زار خاک« ماجراي ساخت بزرگ ترین فرش خاکی جهان در

 جزیره هرمز را بهانه کرده و رابطه عاشقانه انسان و خاک را به تصویر کشیده است

Reza Tofighjou presents the 
story of making the world’s 
largest soil carpet in Hormoz 
Island from excavation to its 
completion; through which 
he portrays the romantic rela-
tionship between human and 
soil. The director says, “In fact, 
the carpet is only a simple rea-
son to explore this relation-
ship.” He also explains that Zar 
is a kind of religious custom 
in southern Iran, apparently 
originating in Africa and is still 
followed in some parts of Af-
rica in different ways. That’s 
why I chose the name ‘Zar 
of Soil’ for my documentary’, 
says Tofighjou. In his view, the 
relationship between human 
and soil is a mysterious one to 
think about; it can bring hu-
man silence and fascination. 

A Different Story

فیلم یک خلاصــه داســتان شــاعرانه دارد: »ســاخت 
بزرگ ترین فرش خاکی جهان بهانــه ای برای ایجاد رابطه 
انســان با خاک اســت. رابطه ای که اثر هنری می آفریند و 
انسان را به سکوت و شیدایی می رساند.« توفیق جو، از تمام 
مراحل ساخت مســتند تازه اش با لذت و شعف یاد می کند  
و می گوید که مهمترین بخــش فیلم، نمایش دهنده رابطه 
انسان با خاک اســت: »نوعی شیدایی و معاشــقه در این 
میان وجود داشت که نمی توانستم از آن چشم پوشی کنم. 
مفهومی  که دغدغه اصلی من در فیلم اســت. در واقع فرش 

بهانه ای است تا به این رابطه بپردازم.«

 از سکوت تا شیدایی
توفیق جو که همــکاری با ناصر تقوایــی را در کارنامه خود 
دارد، رابطه انســان و خاک را رابطه ای مرمــوز و قابل تامل 
می دانــد؛ رابطه ای که انســان را به ســکوت و شــیدایی 
می رساند: »ســاخت این فیلم مســتند، با یک سفارش از 
سوی احسان رســول اف شروع شــد و من برای انجام این 
کار راهی جزیره هرمز شــدم. آنجا بود که با گروه »هنر نو« 
و روند ساخته شدن بزرگ ترین فرش خاکی جهان توسط 
آنها آشــنا شــدم. وقتی جنس برخورد این گروه با خاک را 
دیدم و با مراحل ســاخت فرش خاکی مواجه شدم، حس 
کردم باید یــک رمزوارگی در رابطه انســان و خاک وجود 
داشته باشد. نام »فرش خاکی« ســال قبل »داماهی« بود. 
در مراحل تدوین بودم که متوجه شــدم یک ســال قبل از 
آن فرش، »زار خاک« نام داشــت؛ نام فیلم از همین عنوان 
گرفته شــد.« توفیق جو می گوید: »داماهی، نام یک ماهی 
اسطوره ای ست که در هنگامه بدبختی، به داد مردم جنوب 
می رسید. روایت این اســطوره به صورت ضمنی در مستند 
دیده می شود اما نوعی شاعرانگی نیز در آن وجود دارد که از 

فیلتر درونی من نسبت به رابطه انسان و خاک می گذرد.«

    مستندی شاعرانه از معاشقه انسان و خاک
این مستندســاز »زار خاک« را اثری شــاعرانه می داند که 
بیش از هر چیز بر احســاس انســان خاکی اســتوار است: 
»اگرچه عناصر روایی در ساخت مستند رعایت شده است 
و روایتی داستان گونه در آن دنبال می شود اما »زار خاک« 
مستندی شاعرانه است که بیشــتر احساس در آن دخیل 
بود. در واقع آگاهانه، اصولــی را در آن رعایت کردم که مهم 
بود. مثلا کاراکتر زن در این فیلم نمــاد مادینگی و باروری 
اســت و این نمادین بودن در فرش نیز وجــود دارد. یا در 
ســکانس معدن گِلک، در حقیقت انســان را می بینی که 
خود را به خاک می سپارد و مدفون می کند، خود را به دریا 
می زند و با غســل در آب دریا به رهایی می رسد. اینجاست 
که موســیقی زار شنیده می شــود تا پایانی بر این معاشقه 
و شیدایی انســان و خاک باشــد.«  »زار خاک« مستندی 
اســت که بــه دور از هیاهوی کلام ســاخته شــده و تنها 
تصویر اســت که معاشــقه آدمی  و خاک را روایت می کند: 
»جزیره هرمز، جزیره سکوت اســت. وقتی وارد این جزیره 
می شوی، رویارویی با 4 عنصر اصلی آب، خاک، باد و آتش 
اجتناب ناپذیر است. تا چشم کار می کند آب و خاک هست 
و صدای باد که عطر خاک را به مشام می رساند و به شب که 

آدمی  از خاک برمی خیزد و سرانجام به خاک بازمی گردد. این آشناترین جمله در توصیف رابطه انسان و خاک 
است؛ اما اگر موشکافانه تر بنگریم شاید این رابطه، پیچیدگی های بیشتری داشته باشد که دیدن و شنیدن، 
رازهایش را جذابتر می کند. رضا توفیق جو، مستندساز جوان، این پیچیدگی را از صافی فکر و احساس خود 

گذرانده و در تازه ترین اثرش »زار خاک«. که به جشنواره سینما حقیقت راه یافته به تصویر کشیده است: 

بنت الهدی صدر
s.b.sadr@gmail.com 

نزدیک می شــوی هر جای جزیره که باشــی، آتش روشن 
می کنی. ســکوت و خالــی از دیالوگ بــودن »زار خاک« 
مربوط به جایی ست که فرش در آن ساخته می شود. یعنی 
این سکوت، مرهون جزیره است. حتی افراد گروه نیز خود 
را به رعایت آن مقید می کردند. بنابراین عنصر ســکوت از 
هر حرفی برایــم مهم تر بود؛ باید آن را بــه نحوی منعکس 

می کردم.«

 در ایران دانش مستندسازی کم نیست
گفت وگو با توفیق جو به ســمت فضاي کلي مستندسازي 
هم مي رود. او ســینما و فیلمســازی را هنــری پیچیده 
می خوانــد و معتقد اســت این هنــر دســتمایه ای برای 
بروز تفکر اســت؛ حال چه قالب داســتانی به خود بگیرد، 
چه ظرفی مســتند داشته باشــد: »وقتی به دنبال مستند 
می روی، جهــان واقعــی را از منظر فکــر و خلاقیت خود 
می گذرانی و هنگامی  که یک فیلم ســینمایی داســتانی 
می ســازی خیال و فکر خود را بــا جهان واقــع مطابقت 
می دهی. ایــن دو نوع فیلمســازی هریــک ویژگی هایی 
دارند که به فراخور همین قابلیت های ذاتی به سراغ شــان 
می روی.« توفیق جو می گویــد: »در حال حاضر فیلم های 
داستانی بسیاری ساخته می شــوند که اگر تهیه کنندگان 
انــرژی متمرکز شــده روی برخــی از این فیلم هــا را در 
ســینمای مســتند خرج کنند، اتفاق خوبی در سینمای 
مســتند رخ می دهد. چراکه در ایران دانش مستندسازی 
کم نیســت؛ اما به عزم جدی و سرمایه گذاری مناسب برای 
شکوفا شدن استعداد مستندســازی در کشور نیازمندیم 

که در حال حاضر کمتر به آن رسیده ایم.« 
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بســیاری از مــردم گمــان می کنند 
هدف فیلم های مستند، صرفاً نمایش 
بی عدالتــی برای کســانی اســت که 
مورد آزار و شــکنجه قرار گرفته اند یا 
این که چنین آثــاری با هدف تصحیح 
تصور فیلمســاز از بی عدالتی ساخته 
می شــوند. به نظرم این تنها بخشــی 
از آثار مســتند را شــامل می شــود، 
اما به یقیــن تنها کاربرد آن به شــمار 
نمی رود. نخســتین فیلم هــای من، 
 »Titicut Follies« دبیرستان« و«
انــدازه ای در دســته چنیــن  تــا 
مســتندهایی قــرار می گیرند؛ چون 
تا حــدودی »دیداکتیک« هســتند. 
کانون اصلاح و تربیــت »بریج-واتر« 
کــه در »Titicut Follies« تصویــر 
شــده، مکانی هولناک بــود، اما حتی 
در چنیــن وضعیت دهشــتناکی، باز 
هم کســانی بودند که با رضایت کامل 
سخت کار می کردند. از »نظم و قانون« 
)۱۹6۹( به بعد، تا جایــی که در توانم 
بوده کوشــیده ام دامنه ای گســترده 
از رفتارهــای انســانی، گوناگونــی و 
پیچیدگــی بی پایانش را بــه نمایش 
بگذارم. تصویری که ما از واقعیت داریم 
مبهم و به ســان آینــه ای درهم تافته 
اســت و گمان می کنیم فیلم »واقعی« 
آنجایی رخ می دهــد که ذهن بیننده با 
پرده نمایش مواجه می شود. این گونه 
است که بیننده وقایع را تعبیر و تفسیر 
می کند. تمام جنبه های فیلمســازی 
مســتند دربرگیرنــده حــق انتخاب 
هســتند و بنابرایــن فریبکارانه انــد. 
اما وجه اخلاقی شــان این اســت که 
آدم ناگزیر اســت تلاش کنــد فیلمی  
بســازد که با روح ادراک آدمی  از وقایع 
پیرامونش همخوانی داشــته باشــد. 
دیدگاه من این اســت که این فیلم ها 
مغرضانه، متعصبانه و به شکل فشرده 
و متراکم، اما درست ساخته می شوند. 
به نظرم کاری که من می کنم ســاخت 
فیلم هایی اســت که از لحــاظ معنای 
عینی بــه هیچ وجه دقیق نیســتند، 
اما به یک معنا نیز دقیق هســتند؛ این 
که گمــان می کنم روایتــی منصفانه 
را از تجربیاتــم حیــن ســاخت فیلم، 
ارائــه می دهند. فیلم هــای من عاری 
از صحنه پــردازی و دخــل و تصــرف 
در کنش افراد هســتند ... اما تدوین و 
فیلمبرداری هر دو سبب دخل و تصرف 
قابل توجهی در اثر می شــوند ... آنچه 
انتخاب می کنیــد از آن فیلم بگیرید، 
شــیوه ای که حین فیلمبــرداری به 
کار می بندید و شــیوه تدویــن فیلم و 
شیوه ای که به واسطه آن ساختار فیلم 
را تعیین می کنید، همه اینها نمایشگر 
تصمیمات سوبژکتیو گریزناپذیر شما 

]در مقام فیلمساز[ هستند. 

دخلوتصرف
درمستندامری
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    قطار مسکو
TheTrain to Moscow
    ایتالیا، انگلستان  2013
France, UK 2013

»قطــار مســکو« بــه کارگردانی و 
نویســندگی فدریکو فرونه و میکله 
مانزولینی، وقایع پایــان یک عصر و 
پایان یک رویا را از نگاه سائورو راوالیا، 
فیلمساز آماتور کمونیســت به تصویر می کشد. 
این مســتند 7۰ دقیقــه ای که در جشــنواره 
بین المللــی فیلــم کارلوویــواری 2۰۱4 نامزد 
بهترین فیلم مستند شد، روایتگر رویای مشترک 
سائورو و دوستانش اســت: دنیایی بدون جنگ، 
برادری و برابــری. آنهــا در ۱۹57 رویای اتحاد 

جماهیر شوروی را در سر می پروراندند.

    زیر پای ما 
Beneath Our Feet
     فرانسه  2013
France 2013

الکســی ژوکوند در تازه ترین اثر مســتند 
خود که تجلی ســینمای بی واســطه به 
شمار می رود، به مشــاهده زمین کوچک 
یک مزرعــه دار جوان پرداختــه که آرزو 
دارد کســب و کارش را با احترام به اصول کشــاورزی 
بیودینامیک توسعه بخشد. ژان مری و یاران مشتاقش 
با آزمون و خطا و طرح پرسش، در نزدیکی رمه هایشان، 
دست به یک ماجراجویی روستایی می زنند. او با اطمینان 
به شیوه کشاورزی بیودینامیک می داند که دست یافتن 
به آرزوی قلبی اش دور از دســترس نیســت؛ جایی که 

انرژی های ناپیدا بیدار می شوند، درست زیر پای ما. 

یکشروعاميدبخش
گزارشی از حال و هوای روز نخست جشنواره از نگاه مهمانان خارجی. آنها در گفت وگو با 

نشریه روزانه از ویژگی های جشنواره حقیقت گفتند

دیروز، بخش بین الملل جشنواره هشتم، با نمایش فیلم هایی نظیر »گل های کوه زیتون ها«، »اشک های غزه«، 
»دور از غزه« و »پریدن یا نپریدن« پذیرای مخاطبان علاقه مند و ســینماگران و متخصصان حوزه فیلمسازی 
مستند بود. از سوی دیگر، میهمانان خارجی، از فیلمســازان و تهیه کنندگان حرفه ای سینمای مستند جهان 
گرفته تا داوران بین المللی، خریداران و برنامه ریزان جشنواره های معتبر از جمله کسانی بودند که ایرانی ها را 
در این گردهمایی امیدبخش همراهی کردند تا از نزدیک با سلیقه فیلمسازان ایرانی و نگاه مشتاق تماشاگران 

این مرز و بوم آشنا شوند. 

آیـدا تدیـن 
 aida.tadayon@gmail.com
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    5 دوربین شکسته
5 Broken Cameras
    فلسطین، فرانسه  2013
Palestine, France 2013

»بی عدالتی، مخاطره و امید به وضوح 
و روشــنی در ماجراهای زندگی این 
تک-مبارز که در یک روســتای آماده 
نبرد فلســطینی زندگی می کند، به 
تصویر درآمده اســت.« این را فیلیپ فرنچ، منتقد 
سینمایی در »ناظران گاردین« در توصیف فیلمی  
مستند نوشــته که محصول درخشــان همکاری 
مشــترک عماد برنات فلســطینی و گای داویدی 
اســراییلی به شــمار می رود. این فیلم در 2۰۱2 
برنده جایزه جشــنواره فیلم ســاندنس شد و در 

2۰۱3 جایزه بین المللی امی  را از آن خود کرد. 

    سه دقیقه 
Three Minutes
    اسپانیا  2013
Spain 2013

این فیلــم 75 دقیقه ای، نخســتین 
مستند بلند سینمایی آلوارو توریاس، 
فیلمساز اســپانیایی به شمار می رود. 
»سه دقیقه« داستان آنتونیو فرناندز، 
معروف به »سبیل« را روایت می کند. او یک مربی 
مشت زنی اهل سویا اســت که در بیش از سه دهه 
گذشــته کودکان خیابانی آواره و ســرگردان را 
نجات داده اســت. آنتونیو درهای باشگاهش را به 
روی همه آن کســانی که زندگــی، جامعه، قانون 
یا خانواده آن هــا را از حق و حقوق طبیعی شــان 

محروم ساخته، باز کرده است. 

     حضور مغتنم یک مقام بلندپایه 
آلیسون لی، دبیر ارشد کنگره جهانی فیلم مستند، به عنوان یکی 
از سه داور فیلم های بخش مسابقه بلند برای نخستین بار به ایران 
سفر کرده تا از نزدیک با سینمای بومی و فرهنگ ایرانی آشنا شود. 
لی در گفت وگو با نشریه روزانه از اشتیاقش برای حضور در ایران 
گفت: »امروز نخستین روز از نخستین حضور من در ایران است 
و در همین مدت کوتاه برخورد گرم و دوستانه کسانی که به من 
خوشامد گفتند باعث دلگرمی بوده است.« لی انگیزه حضورش 
در ایــران را تماشــای تعداد بیشــتری از آثار ســینمای ایران 
عنوان کرد و تأکید داشــت در روزهای آینده می تواند جزییات 

مفصل تری را در این باره در اختیارمان بگذارد. 

    اروپایی ها مشتاق رویارویی با مخاطب ایرانی
ســلین کاریدروا و آلن ســوتر از دیگر میهمانان هشتمین دوره 
جشنواره هســتند که برای نخســتین بار به ایران سفر کرده اند. 
مســتند نیمه بلند »طنین ها« حاصل همکاری مشترک هر دو 
فیلمساز سوئیسی در مقام کارگردان اســت که صبح سه شنبه 

۱۱ آذر در بخش »مرور جشــنواره ویزیون دوریل« در ســینما 
فلســطین۱ به نمایش در می آید. کاریدروا در گفت وگو با نشریه 
روزانه درباره مضمون »طنین ها« توضیح داد: »این فیلم که عنوان 
اصلی آن در زبان سوییسی »Resuns « خوانده می شود، درباره 
تنوع، آوا و آهنگ زبان رمانش ]یکی از چهار زبان رســمی کشور 
سوییس[ است.« آلن ســوتر نیز در ادامه صحبت های کاریدروا 
افزود: »من و سلین با همکاری هم این فیلم را کارگردانی کردیم و 
از این که قرار است فیلم مان برای مخاطبان ایرانی به نمایش درآید 
بسیار هیجان زده ایم. به علاوه، بسیار کنجکاویم واکنش تماشاگر 
ایرانی را نســبت به فیلم ببینیــم.« کاریدروا دربــاره چگونگی 
آشنایی اش با جشنواره »ســینماحقیقت« عنوان کرد: »من به 
واسطه جشــنواره ویزیون دوریل که یک دوره اش را به تمرکز بر 
آثار برگزیده ایرانی اختصاص داده بود، با جشنواره فیلم مستند 
ایران آشنا شدم. ما شــاهد نمایش فیلمی فوق العاده از سینمای 
مســتند ایران بودیم که پیش تر در جشنواره سینما حقیقت نیز 
روی پرده رفته بود و بعد با خودمان فکر کردیم ایده خیلی خوبی 
خواهد بود اگر فیلم مان را برای این جشنواره ارسال کنیم.« سوتر 
همچنین درباره ایده ساخت »طنین ها« اذعان داشت: »رمانش از 
زبان های اقلیت و از قضا زبان مادری من است. من و سلین سال ها 
پیش در فرانسه زندگی می کردیم. بنابراین از آن جایی که سلین 
تحصیلکرده رشته مستندسازی اســت و من نیز به زبان رمانش 
مسلط هستم تصمیم گرفتیم با همفکری یکدیگر فیلمی بسازیم 
که این زبان را از طریق آواهایش به تصویر بکشــد. زیرا استفاده 
از جنبه شــاعرانه این زبان به ما اجازه می داد موضوعات مختلف 
این حوزه را به شیوه ای غیررایج و نامتعارف به نمایش درآوریم.« 
کاریدروا فضای جشنواره را دوستانه و لبریز از انرژی توصیف کرد و 

افزود هنوز برای اظهارنظر کلی در مورد جشنواره کمی زود است.

    علاقه قلبی به موسیقی و فرهنگ ایرانی
ساتورو ایتو، فیلمساز ژاپنی است که با مستند کوتاه »شکل گیری 
و تحول لیک یات« جشنواره هشتم حضور یافته است. او درباره 
آشنایی قبلی اش با سینمای مســتند ایران گفت: »من پیش تر 
در سال 2۰۱۱ در جشــنواره فیلم یاماگاتا به تماشای برخی آثار 
ایرانی نشســته بودم، بنابراین تا حدودی با آثار مستندســازان 
ایرانی آشــنایی دارم«. ایتو همچنین درباره انگیزه حضورش در 
جشنواره سینما حقیقت اذعان داشت: »علت اصلی حضور من 
در ایران، علاقه عمیقم به موســیقی و فرهنگ این کشور است. 
تخصص اصلی من انسان شناسی است و فیلم کوتاهم نیز به نوعی 
درباره موسیقی است.« فیلمساز ژاپنی در پایان صحبت هایش 
افزود بی صبرانه منتظر روز نمایش فیلمش است تا بتواند واکنش 
مخاطب ایرانی را در مورد اثرش ببیند. فیلم ســاتورو سه شنبه 
۱۱ آذر در بخش »مرور مســتندهای ژاپن« در سینما فلسطین 

3 روی پرده می رود. 

Yesterday, the international 
section of the 8th edition of 
Cinema Verite Documentary 
Film Festival was opened by 
screening films from different 
countries around the world. 
The presence of international 
guests and Iranian filmmak-
ers and audiences created a 
warm, promising mood that 
can bring hope for us and our 
cinema in the field of docu-
mentary. Alison Lee, Celine 
Carridroit, Aline Suter and Sa-
toru Ito talked on the festival 
and their personal goals.

A Promising 
Start
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دیوید لوبران، فیلمساز مســتند در سال 
۱۹44 در لس آنجلس آمریکا به دنیا آمد. 
او فارغ التحصیل رشــته سینما از دانشگاه 
معتبــر »یوســی ال ای« آمریکاســت. 
او بــا پیشــینه ای در حــوزه فلســفه و 
انسان شناســی وارد دنیای ســینما شد. 
بســیاری از فیلم های لوبران کوششــی 
است برای کشــف شــیوه نگرش و تفکر 
در فرهنگ هــای مختلــف. او تاکنون در 
بیش از 6۰ اثر ســینمایی و تلویزیونی در 
مقام تهیه کننده، کارگردان، نویســنده، 
فیلمبردار، انیماتور و تدوینگر حضور داشته 
است. این فیلمســاز برجسته که به عنوان 
یکی از اساتید حوزه فیلمسازی تجربی به 
ایران دعوت شــد، دیروز پس از حضور در 
کارگاه تخصصی جشــنواره به گفت وگو با 
نشریه روزانه نشست. دیوید لوبران درباره 
نخســتین تجربه حضورش در جشنواره 
سینماحقیقت گفت: »اشتیاقی که برای 
حضور در ایران داشتیم باعث شد خستگی 
پرواز را فرامــوش کنیم. حضــور افراد در 
کارگاه صبــح فوق العاده بــود؛ همچنین 
تماشــای جمعیت مشــتاقی کــه برای 
یادگیری گردهم آمده بودند.« او که همراه 
همســرش به ایران ســفر کرده، در ادامه 
صحبت هایش ضمن تحســین سینمای 
ایران، اذعان داشــت: »ما پیش از سفر به 
ایران، با طیف وسیعی از آثار سینمای ایران 
از سال ۱۹۸۰ تاکنون آشــنایی داشتیم. 
درواقع، به واسطه تماشای آثار فیلمسازان 
برجسته ای نظیر کیارســتمی تصاویری 
از تهران و ایــران را در ذهن مان ثبت کرده 
بودیم. ســینمای ایران به نظــرم یکی از 
هیجان انگیزترین ها در جهان است، به ویژه 
شیوه جالب فیلمســازان ایرانی در تلفیق 
فیلم داستانی و مستند.« از میان مهم ترین 
آثار می تــوان به مســتندهایی همچون 
»پروتئــوس: بینــش قــرن نوزدهمی« 
)2۰۰4( و »شکســتن رمز مایا« )2۰۰۸( 
اشــاره کرد. لوبران در پایان، یکی از اهداف 
اصلی سفرش به ایران را آشنایی بی واسطه 
با ایران و فیلمساز ایرانی عنوان کرد و افزود: 
»من به اینجا آمدم تا رو در رو با فیلمسازان 
ایرانی آشــنا شــوم و از آنها دعوت کنم به 
کشور ما سفر کنند و در جشنواره های فیلم 

لس آنجلس حضور پیدا کنند.« 

سينمایایران
تحسينبرانگيزاست

گپی با دیوید لوبران
  مستند ساز   آمریکایی

 حاضر در جشنواره   فیلم حقیقت
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 نشریه روزانه هشتمین 
جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران

زیر نظر روابط عمومی مركز گسترش 
سینمای مستند تجربی

 رازی که فاش شد!
 استقبال از مستند محمد حسین 

جعفریان  در روز اول
 از اتفاقــات ویژه جشــنواره هشــتم برگزاري 
افتتاحیه براي فیلم ها است. روز گذشته مراسم 
افتتاحیه مستند »چه کسی ما را کشت« قبل از 
نمایش فیلم در سالن شماره دو سینماحقیقت 
برگزار شد و محمدحسین جعفریان نکاتي درباره 
فیلمش بیان کرد. مازیار فکري ارشاد که مجري 

این ویژه برنامه بود از محمدحســین جعفریان 
در درباره علاقــه این گارگردان به فیلمســازی 
در حوزه افغانســتان پرســید: »از میان ۱۰، ۱5 
فیلمی که ساختم، بیشتر فیلم هایم در این حوزه 
اســت. درباره این مســتند هم باید بگویم چهار 
ســال پیش به بیرجند رفتم و مســئولان حوزه 
هنری پیشنهاد ساخت مســتندی در خصوص 
شــهید ناصری را دادنــد.« او ادامــه داد: »من 
گفتم اگر موضوع فیلم دربــاره حادثه ۱7 مرداد 
سال ۱377 و کشته شــدن دیپلمات های ایرانی 

توســط طالبان باشد، این مســتند را می سازم. 
فکر نمی کردم موافقت کنند اما دوســتان حوزه 
هنری تایید کردند و با اینکه خیلی ۱2 سال از این 
حادثه می گذشــت و کار خیلی سخت شده بود، 
فیلم را ساختم.«جعفریان درباره اولین نمایش 
این مستند در جشنواره سینماحقیقت هم این 
طور گفت: »با توجه به حساســیت موضوع هیچ 
کجا، نه صدا و سیما و برنامه راز و نه آقای ضرغامی 
برای پخــش آن موافقت نکردنــد و گفتند باید 

بخش هایی از فیلم حذف شود. 

ماراتنمستندسازان
بازتاب نخستین روز جشنواره هشتم سینماحقیقت در رسانه ها 

ژه
ر وی

خب

پاسخ به این سوال و ایده پردازی برای چنین مستندی واقعا سخت است. اما 
با توجه به تیزری که برای جشنواره ساخته ام می توانم به همان ارجاع دهم 
چراکه ایده ســاخت این تیزر در واقع همان چیزی فرآیندی است که برای 

ساخت هر فیلم مستندی طی مي شود. 
در مرحله تحقیق گویــی از میان کوهی از اطلاعات بایــد رگه هایی از یک 
واقعیت را جســت وجو کنیم. در مرحلــه تولید این رگه های ارزشــمند 
اســتخراج می شــود و در مرحله تدوین آن را صیقل می دهیم تا تبدیل به 
دری گرانبها و ماندگار شود. این به نظرم اســاس پروسه ساخت یک فیلم 
مستند اســت که می تواند برای ساخت یک مســتند دیگر هم قرار بگیرد. 
اما اگر بخواهم مستندی را درباره جشــنواره سینماحقیقت و حال و هوای 
آن بسازم احتمالا در گام نخســت به هر مستندســاز حاضر در جشنواره 
دوربینی مــی دادم و از او می خواهم آنچه می داند و می پســندد را در قالب 

پلان کوتاهی ضبط کند.
 بعــد از تدوین ایــن پلان های متنــوع به تصویــری واحد از جشــنواره 
می رســیدیم. این همان ایده ای است که در پوستر امســال هم شاهد آن 
هستیم و ما مستندســازان در واقع همه قطعه های یک آینه هستیم که در 
کنار یک دیگر آینــه واحدی را برای بازنمایی حقیقت تشــکیل می دهیم. 
معتقدم هر مستندساز ســبک و ســیاق خاص خود را در مستندسازی و 
نگاه به اطــراف خود دارد که این ســبک و ســیاق ها در کنــار یک دیگر 
می تواند رنگ و بوی خاصی پیدا کند. به نظرم شــیوه مواجهه هر فیلمساز 
با جشنواره ســینماحقیقت هم متفاوت از دیگری اســت و به همین دلیل 
برای رســیدن به یک تصویر جامع می توانیم از ترکیبی از پلان های ضبط 
شده توسط مستندسازان مختلف اســتقاده کنیم. این تصاویر در کنار هم 
یک کل واحد را تشــکیل می دهد. برای چنین مستندی احتمالاً موسیقی 
خاصی هم انتخاب نمی کردم امــا ریتم کار قطعاً ریتــم تندی می بود که 
می توانست با این تنوع رویکرد و نگاه تناسب داشته باشد. مستند من درباره 
ســینماحقیقت ترکیبی از این پلان های متنوع در کنــار یکدیگر و البته با 

ریتمی  تند خواهد بود.

هرنفریکدوربين
 »سینماحقیقت« به روایت 

مرتضی پایه شناس
ســتون ویژه »مســتند فوری« فرصتی اســت بــرای روایت 
مهم تریــن گردهمایــی مستندســازان ایرانــی بــه روایت 
خودشــان. این مختصر بهانه ای اســت برای ثبت و مرور روزانه 
هشتمین جشنواره بین المللی »ســینماحقیقت« از لنز دوربین 
مستندسازان. طرح ما رســیدن به طرح کلی ساخت یک مستند 
درباره »ســینماحقیقت« بود. آنچه در این شــماره می خوانید 
ایده مرتضی پایه شــناس برای ســاخت این مســتند اســت:

   مدیرمسئول: محمد مهدی طباطبایی نژاد
   سردبیر: آرش خوشخو

   دبیر تحریریه: وحید سعیدی
    مدیر هنری: محمد نباتی نژاد
   دبیر اجرایی: مرجان فاطمی

    سینمای ایران: احمد رنجبر
   بخش بین الملل: آیدا تدین
   بخش خبری: محمد صابری

   عکس: حامد خورشیدی

     تحریریه: محمدصادق شایسته 
احمد حجارزاده، زهرا عباسی

 آزاده باقری،شیما انتظاری،علی اکبر دهبان 
و بنت الهدی صدر

   مترجم: نگار صائن

     صفحه آرایی: بتسابه کرم پور
    حروف نگار:  مسعود عسگری
     ویرایش عکس:  امیر علیزاده

   ویرایش و تصحیح: مهری  فدایی مقدم

   با سپاس فراوان:
 شهرام  مکری، مرتضی رزاق کریمی

 و حبیب احمد زاده
 

   با  تشکر از همراهی: 
حامد بارچیان ، هدیه میرحسینی

و علی اصغر لشنی
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همراهي رسانه ها با جشــنواره مســتند روز گذشته به اوج رســید. سایت ها، 
 روزنامه ها و شــبکه هاي رادیویــي و تلویزیوني بخش مهمــي از باکس اخبار 
هنري شــان را به این رویداد اختصاص دادند به گونه اي که با ســرچي مختصر 
مي شد اطلاعاتي جامع از هر آنچه در ســینماهاي فلسطین و سپیده مي گذرد 

بدست آورد. 

     افتتاح با سرداران ملي
بیشترین حجم اخبار روز گذشــته به مراسم افتتاحیه و اکران فیلم ها اختصاص 
داشت. خبرگزاري تسنیم گزارشــش را این گونه آغاز کرد: »مجید شهریاری و 
ســتارخان قره داغی دو شــخصیت تاریخ ســاز معاصر ایران هســتند. دو مرد 
بزرگی که از ابعاد شــخصیتی آنها کمتر برای مردم حرف زده شده است. امروز 
جشنواره ســینماحقیقت با فیلم هایی درباره این دو ســردار ملی افتتاح شد.« 
خبرگزاري هاي دیگر مثل برنا، فارس، مهر،  ایسکانیوز و ... هم با تیترهایي متنوع 

به استقبال جشنواره رفتند.

    پشت صحنه جشنواره 
خبرگزاري ایسنا در کنار انتشار گزارشي مفصل از افتتاحیه و اتفاقات روز نخست 
خبر پخش ویژه برنامه »سینماحقیقت« را روي خروجي اش قرار داد. آنطور که 
محمد هوشمند - تهیه کننده این ویژه برنامه - گفته الهام عادلی ضمن معرفی 
فیلم های هر روز جشنواره و گفت وگو با سینماگران مستند حاضر در جشنواره 

سینما حقیقت، گزارشی از روند برگزاری جشــنواره و پشت صحنه بخش های 
مختلف آن تهیه می کنند. این برنامه هر شــب ساعت 2۱ از شبکه مستند سیما 

پخش می شود. 

    کدام فیلم ها را تماشا کنیم
خبرگزاري ایلنــا پکیج کامل برنامه هاي جشــنواره را براي کابرانش منتشــر 
کرده و پیشنهادهاي جالبي به آن ها داده اســت. باشگاه خبرنگاران جوان سراغ 
عبدالخالق طاهری کارگردان مستند »بوعلی سینا« رفته و با درباره ویژگي هاي 

فیلمش به گفت وگو نشسته؛  با این تیتر: ردپای بوعلی سینا در سینماحقیقت!

    درباره داوران بخش آوینی 
خبرگزاري مهر و سینما پرس، سراغ دبیر جشنواره رفتند و درباره این رویداد 
گفت وگوهاي مفصلي با ســیدمحمدمهدي طباطبایي نژاد منتشــر کردند. 
طباطبایی نژاد به مهر گفته: »با توجه به نگاه معرفتی شــهید آوینی بد ندیدم 
که در ترکیب هیات داوران نیز از افرادی که علاوه بر شــناخت از تکنیک های 
ســینما متوجه معرفت فیلمســازان در آثارشان هستند، اســتفاده کنیم.« 
او به ســینماپرس هم اینطور گفت: »اگرچــه برخی بی انصافی ها از ســوی 
مستندسازان همواره موجب ســوءتفاهماتی در عرصه سینمای مستند بوده 
اســت؛ اما نباید مقابل آثار مســتند که همچون آئینه عمل می کند فیلتری 

گذاشت و مانع از انعکاس حقایق شد.«


